
OB JUBILEJU REVOLUCIJE 

30-LETNICI VSTAJE NA KAMNIŠKEM ČESTITAJO VSEM 
CANOM IN DELOVNIM KOLEKTIVOM SKUPŠČINA IN 
UŽBENOPOLITIČNE ORGANIZACIJE OBČINE KAMNIK 

Pred 30. leti idejno zasnovana v odporu, ki gaje organizirala ZKJ, 
na temelju znanstvenega spoznanja marksizma-leninizma, podprta 
pri vseh domoljubih, rojena v snežnem in krvavem viharju sredi 
Evrope, v trpljenju milijonov ljudi, prepojena s krvjo, takšno je 
rojstvo naše mlade družbene skupnosti. 

Ko letos prav posebno slovesno slavimo pomembnost vče
rajšnjega dne, ne delamo tega zato, da obujamo samo vojne spo
mine, da govorimo le o zgodovini, temveč da se zavedamo tre
nutka, časa in prostora, v katerem živimo danes. To je sinteza časa 
in ljudi včeraj, danes — udeležencev borbe, povojne generacije in 
mlade generacije danes. Mladina ni pomembna samo za bodočnost, 
temveč in predvsem za sedanjost. 

Praznovanje nam tako omogoča pogled nazaj, pogled na pre
hojeno pot, ki je bila polna posameznih padcev in vzponov ter 
končno zato, da se zavedamo naših pomembnih nalog danes in 
nalog za jutri. 

Prepričan sem, da ni nihče mogel predvidevati napredka, ki smo 
ga dosegli, čeprav so še številna protislovja in pomanjkljivosti. Nove 
tovarne, šole, ceste, vodovodi, nova mesta in številni avtomobili so 
le zunanji izraz življenja, ki ga imamo, toda bistvo je v človeku; v 
sistemu, ki od človeka zahteva samoupravno odločanje, to je naš 
samoupravni družbeno-politični sistem. 

Zavest človeka, njegova misel, njegova prizadevnost, njegov 
zanos pri gradnji sedanje in jutrišnje družbe je tisto, ki je bilo 
kronano z uspehi, manifestkanimi v našem vsakdanjem življenju. 

Samoupravni družbeni odnos zahteva od vsakega in vseh, da se 
povsod borimo za pravično stvar, za stvar, ki je vtkana kot rdeča 
nit v vseh naših dokumentih in željah ljudi, v idejah številnih samo-
upravljavcev. Pravična stvar je bila v idejah borcev revolucije in 
zanjo so številni darovali svoja življenja. Za pravično stvar so umi
rali ljudje, naša dolžnost je, da le-to uresničujemo v praksi. 

Prevzemamo nove odgovornosti v republikah na osnovi med
sebojnih sporazumov in naše naloge pri razvijanju občin kot temelj-
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nih družbeno-političnih in samoupravnih skupnosti so večje. Naš 
jutrišnji dan bo takšen, kakršnega si bomo z lastnimi prizadevanji 
uredili, zato podpiramo povsod napredne sile, da bo delovni človek 
resnično odločal sam. Borimo se proti posameznim zlorabam, ker 
nam le-te senčijo uspehe, ki smo jih dosegli, in vzbujajo nezaupanje 
v našo lepšo prihodnost. 

Kamničani smo se kot ustvarjalci in samoupravljava prizadevali, 
da ne pozabimo slavnih trenutkov pred 30. leti in prvih žrtev 27. 
julija 1941. leta. 

Mnogo smo že uredili, saj Kamnika ni mogoče spoznati, če pri
merjamo samo njegov povojni razvoj. Za mnoge probleme smo se 
že dogovorili, kako jih bomo rešili jutri, pojutrišnjem, zato da bo 
naše življenje in življenje zanamcev še lepše. 

Ne razpolagamo le z materialnimi dobrinami, razpolagamo z 
veliko moralno zavestjo, ki se kaže v skupnem prizadevanju pri 
organiziranju splošnega ljudskega odpora, da branimo tisto, kar 
ljubimo in kar je bilo težko pridobljeno, to je svojo domovino 
socialistično Jugoslavijo. 

Hvala vsem, ki so prispevali s svojimi napori za naš današnji dan, 
hkrati pa dajemo obljubo, da bomo vsi z vsem znanjem, z vsem 
žarom stali v vrstah, ko se bije bitka za stabilizacijo in če bo 
potrebno tudi v vrstah bitke za neodvisnost, ker to pomeni lepši, 
srečnejši in bogatejši jutrišnji dan vsakega in vseh. 

VINKO GOBEC 

SPOMIN NA ZAČETEK OBOROŽENE VSTAJE IN LJUDSKE REVOLUCIJE PRED 30 LETI 
>MO OBČANI LETOS SLOVESNO PRAZNOVALI 

7.JULIJ-PRAZNIK OBČINE KAMNIK 

£Josi¡) ¿Jkoz (Dito Beograd, 30. maja 1971. 

O B Č I N S K A KONFERENCA S Z D L 
K A M N I K 

Najljepše z a h v a l j u j e m na čestitkama 

i l i j e p i m željama k o j e s t e mi u p u t i l i po

vodom rodjendana. 

)GRAM PRIREDITEV 

16. do 26. julija Razstava del 
cademskih slikarjev Tomaža Per-
» in Lucijana Bratu ža 

iota 17. julija 
15. uri 
rečanje izseljencev s kamniško-
omžalskega območja v Kamniški 
istrici. 

elja 18. julija 
14. uri 
tvoritev obnovljenega gasilskega 
ima in prevzem nove motorke v 
evljah. 

Ponedeljek 19. julija 
ob 19. uri 

Začetek šahovskega brzoturnirja. 
Sreda 21. julija 
ob 16. uri 

Tekmovanje članov kamniških 
sindikalnih organizacij v streljanju 
z zračno puško na strelišču v 
Kamniku. 

Petek 23. julija 
ob 20.30 uri 

Košarkarsko srečanje Kamnik : 
ASK Celovec na igrišču pri šoli 
Toma Brejca. 

Sobota 24. julija 
ob 9. uri 

Skupna slavnostna seja občinskih 
skupščin Kamnik in Domžale v 
kulturnem domu v Radomljah. 

ob 10. uri 
Zborovanje, srečanje borcev in 
občanov domžalske in kamniške 
občine pri kulturnem domu v Ra
domljah. 

ob 20. uri 
Tradicionalni miting na Titovem 
trgu v Kamniku 

iDI POLJA, OB KORENOVI CESTI JE ZRASLA NOVA MODERNA TOVARNA 
BRNIŠKEGA POHIŠTVA, POMEMBNA PRIDOBITEV GOSPODARSTVA V NAŠI OBČINI 

Nedelja 25. julija 
ob 9. uri 

Orientacijski tek mladine, start 
pred spomenikom padlih skojev-
cev Mlakarja in Miklavčiča. 

o b 9. uri 
Prevzem novih gasilskih avto
mobilov in motorke pri gasilskem 
domu v Kamniku. 

ob 11. uri 
Občinsko tekmovanje v streljanju 
na glinaste golobe na Menini, 
Lovska družina Motnik. 

ob 15. uri 
Otvoritev ceste v Komendi. 
25. in 26. JULIJA TENIŠKI 
TURNIR (Maribor, Ljubljana, 
Kranj, Celje, Novo mesto, Kam
nik) 

Ponedeljek 26. julija 
ob 20. uri 

Kres v mekinjah, sodelujejo ta
borniki odreda Bistriških gamsov. 

Nedelja 1. avgusta 
ob 8. uri 

Rokometni turnir (Kamnik-
Kranj-Idrija) na igrišču Toma 
Brejca za prehodni pokal Obk 
SZDL Kamnik. 

ob 10. uri 
Otvoritev lovske koče lovske dru
žine Komenda na Križu. 

ob 10. uri 
Gasilsko tekmovanje z žogo na 
igrišču pri gimnaziji, sodelujejo 
gasilci Kamnika, Tovarne usnja, 
Križa in Duplice. 
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STALNA SKRB ZA KADRE 
Na podlagi že osvojenih stališč in 

sklepov republiške konference So
cialistične zveze delovnega ljudstva 
Slovenije je Socialistična zveza no
silec in organizator družbenopoli
tične aktivnosti pri volitvah in no
silec predlaganja in sprejemanja 
kandidatov za odbornike in po
slance. 

Ravno tako so krajevne organi
zacije in občinska konferenca So
cialistične zveze v nenehni povezavi 
z odbori krajevnih skupnosti, odbori 
za splošni ljudski odpor in ostalimi 
forumi družbenih organizacij aktivni 
pobudniki pri izbiri, predlaganju in 
izvolitvi vseh teh družbenih funkcij. 

Ta pravica in dolžnost Sociali
stične zveze pa v dosedanji praksi 
dostikrat ni bila uveljavljena iz raz
ličnih razlogov. Eden od pomemb
nejših vzrokov je bila tudi pomanjk
ljiva evidenca predlaganih ali izvo
ljenih kandidatov volilnih funkcij, 
posebno pa tistih kadrov, ki so bili 
evidentirani in predlagani kot možni 
kandidati, vendar pa na volitvah 
niso bili izvoljeni. 

Pri evidentiranju in predlaganju 
posameznih možnih kandidatov smo 
dostikrat te naloge reševali v naglici, 
v časovno utesnjenem roku in to 
neposredno pred volitvami. Zaradi 
tega nekaterih občanov nismo videli 
in odkrivali, zato tudi niso bili evi
dentirani kot možni kandidati. 

Z omenjenimi sklepi republiške 
konference so vsi nosilci volilnih pri
prav dolžni občanom in delovnim 
ljudem ali njihovim pooblaščenim 
delegatom omogočiti kar najbolj 
kvaliteten izbor kandidatov za od
bornike, poslance in druge volilne 
funkcije. To nalogo pa lahko opra
vijo le s stalno in nepretrgano de
javnostjo, skrbjo in soodgovornostjo 
vseh, ki se v volilne priprave vklju
čujejo. 

V ta namen se uvaja sistem traj
nega evidentiranja potencialnih no
silcev družbenih funkcij oziroma si
stem evidentiranja možnih kandi
datov. 

Za ta sistem skrbijo in ga izvajajo 
ter urejajo krajevne, občinske in 
republiške konference Socialistične 
zveze. Operativno tehnične posle 
opravljajo volilne komisije pri ob
činskih in republiški konferenci ozi
roma odgovorni delavec pri občinski 
konferenci tiste občine. 

Z načinom stalnega evidentiranja 
bo potrebno ustanoviti takšno 
vzdušje, da bo že samo vključevanje 
posameznika v evidenco možnih 
kandidatov pomenilo občanu druž
beno priznanje za njegovo dosedanje 
delo. 

Tehnika trajnega evidentiranja je 
zasnovana s popisnicami možnih 
kandidatov za odbornike, poslance 
ali za druge volilne funkcije. Popis-

nica je temeljni obrazec vsega evi
dentiranja, katero izpolni predlaga
telj (zbori volivcev, zbor delovnih 
ljudi, na občnih zborih družbenih 
organizacij, na sejah DS ipd.). 

Po javnem organiziranem in de-
mokrtičnem predlaganju za vpis v 
evidenco poskrbi vodstvo vsake or
ganizacije oziroma predlagatelj. Za 
dosledno in strokovno izpolnitev pa 
skrbi odgovorni delavec pri občinski 
konferenci Socialistične zveze (raz
vrščanje) kandidatov po panogah 
dejavnosti, po šolski izobrazbi, po 
poklicih, o zaposlitvi in ostali po
datki). Po en izvod pravilno izpol
njenih popisnic se dostavlja stati
stični službi volilne komisije pri re
publiški konferenci v nadaljnjo ob
delavo. 

Tako urejene popisnice in ostala, 
dokumentacija, kot so abecedni re
gister in pregledi po krajevnih in de
lovnih organizacijah, tvorijo trajno 
evidenco bodočih potencialnih no
silcev družbenih funkcij. 

Na republiški konferenci Sociali
stične zveze Slovenije so opravljeni 
seminarji za strokovne sodelavce, ki 
bodo organizacijsko vodih statrio 
evidentiranje kadrov. 

Z urejanjem te evidence je možno 
začeti že pri podatkih možnih kan
didatov za občinsko skupščino in za 
poslance republiške skupščine ob 
preteklih volitvah v letu 1969. F . C. 

ING. FERDO 
CVETKO 

ING. FERDO CVETKO — NOVI 
PREDSEDNIK OBČINSKE 
KONFERENCE SZDL 

Na 1. seji nove občinske konference SZDL Kamnik je bil za njenega 
predsednika izvoljen ing. Ferdo Cvetko. 

Ing. Cvetko je bil rojen 9. aprila 1916 v Gabarjah pri Brežicah. Do 
upokojitve letošnjega februarja je bil zaposlen kot inženir tehnolog v 
podjetju Kamnik. Tovariš Cvetko je dolgoletni družbeni delavec v naši 
občini. Bil je več let predsednik krajevne organizacije v Kamniku, član 
izvršnega odbora občinske konference SZDL, član samoupravnih or
ganov v podjetju Kamnik, sedaj pa je tudi predsednik koordinacijskega 
odbora za vprašanja vseljudskega odpora pri občinski konferenci SZDL. 

Božotu Matičiču, dosedanjemu predsedniku občinske konference 
SZDL, ki mu je letos potekla mandatna doba, je konferenca izrekla toplo 
zahvalo za njegovo dolgoletno požrtvovalno delo na čelu organizacije 
Socialistične zveze v naši občini. 

Konferenca je izvolila tudi devetčlanski izvršni odbor, ki ga bo vodil 
sekretar Franc Svetelj. 

AKTIVNOST ODBORA ZA SPLOŠNI 
LJUDSKI ODPOR 

Na podlagi sklepa občinske 
skupščine so bili v preteklem 
obdobju s strani svetov krajev
nih skupnosti imenovani na
slednji odbori za splošni ljudski 
odpor: 

Odbor SLO Kamnik, ki 
vključuje še krajevne skupnosti 
Podgorje, Tunjice, Nevlje in 
Vranja peč. 

Odbor SLO Duplica, ki vklju
čuje KS Šmarco in Volčji po
tok. 

Odbor SLO Stranje, ki vklju
čuje KS Črno in Godič. 

Odbor SLO Komenda s KS 
Moste. 

Odbor SLO Srednja vas, ki 
vključuje KS Sela. 

Odbor SLO Motnik, ki vklju
čuje KS Špitalič in 

odbor SLO Tuhinj, ki vklju
čuje še KS Šmartno in Pšajne-
vico. 

O pomembnosti in nalogah 
Odborov za splošni ljudski od
por je bilo že ob predlaganju in 
imenovanju odbornikov veliko 
povedanega s strani tovarišev, ki 
so bili za to nalogo zadolženi, 
kakor tudi s strani občanov, po
sebno starejših, ki so v pre
teklem obdobju preživeli oku
pacijo in aktivno sodelovali v 
NOB ali pa kot aktivisti poma
gali vsak na svojem območju. 

Čeprav se vsi zaveaamo te 
tako pomembne vloge vseljud
skega odpora in dolžnosti, ki v 
primeru vojne čakajo sleherne
ga občana na delovnem mestu 
ali doma, imajo ti odbori že 
prve težave, kje in kako začeti z 
delom. Te težave so tudi delno 
razumljive, kajti odbori se na
hajajo šele v formiranju, po dru
gi strani pa razen programa 
splošne vzgoje prebivalstva ne 
obstajajo konkretne naloge za 
aktivno dejavnost odborov. 

Od vseh odborov je številčno 
najmočnejši odbor SLO v Kam

niku, ki šteje 16 članov. 
Da bi ta odbor laže pristopil 

k reševanju tako obsežnih na
log, je sklenjeno, da pripadajo
če krajevne skupnosti Tunjice, 
Nevlje, Podgorje in Vranja peč 
formirajo svoje pododbore, ki 
naj bi imeli 3 do 5 članov. 

Odbor v Kamniku pa formira 
6 komisij, in sicer: 

- gospodarsko ekonomsko 
komisijo 

občani, ki v vsakdanjem življe
nju že delujejo na tem področju 
in jim te naloge ne bodo ne
znane. 

Odbor je mnenja, da bo de
javnost splošno ljudskega od
pora po tako zamišljenem pro
gramu tudi možno izvajati. 

Glede ostalih odborov krajev
nih skupnosti, ki so številčno 
šibkejši in se glede obsega nji
hove dejavnosti ne morejo pri-

V KAMNIŠKI BISTRICI SO SE PRED DNEVI ZBRALI ČLANI ODBO
ROV ZA SPLOŠNI LJUDSKI ODPOR IN NA ENODNEVNEM SEMI
N A R J U R A Z P R A V L J A L I O SVOJEM DELU 

- komisijo za zaščito imo
vine in prebivalstva 

- komisijo za splošno vzgo
jo in izobraževanje 

- komisijo za aktivnost dru
štev 

- komisijo za informativno 
propagandno službo in 

- komisijo za povezavo z 
družbeno političnimi organiza
cijami. 

Po taki razvrstitvi nalog bo 
mogoče naloge posameznih 
komisij konkretneje opredeliti 
in izvajati. V komisijah bodo 
sodelovali člani oziroma tisti 

merjati z odborom v Kamniku, 
se priporoča, da iz območij na
vedenih komisij zaupajo posa
mezne naloge posameznih čla
nom ali pa, da za določene ob
sežnejše naloge formirajo 2 do 
3-člansko komisijo. 

Pri občinski konferenci 
SZDL je izvoljen 15-članski 
koordinacijski odbor za splošno 
ljudski odpor. Njegova naloga 
je, da usmerja družbeno in po
litično delo v organizacijah in 
društvih ter koordinira dejav
nost vseh odborov pri krajevnih 
skupnostih. F. C. 

Odborniki občinske skupščine so na seji 29. junija glasovali za uvedbo prisilne uprave v rudniku kaolina v < 
Pred tem je na posebni seji skupno z delavskim svetom rudnika obširno razpravljal zbor delovnih skupnosti'občil 
skupščine in prišel do zaključka, da je prisilna uprava edini izhod iz sedanjega težkega položaja v tem kolektivu. 

Kakšni so bili vzroki, da se je občinska skupščina odločila za ta korak? 
Sodeč po razpravah na omenjenih sejah, so eden najvažnejših vzrokov neurejeni medsebojni odnosi v kolektjl 

Razne formalne in neformalne grupe in posamezniki s svojim delovanjem povzročajo zdrahe, razdor in nezaupan 
kolektivu. Ta ugotovitev ni nova. Stara je že več let. In posledice tega, množično odhajanje strokovnjako|| 
kolektiva v zadnjem času, slaba delovna disciplina, veliko izostankov z dela na račun boleznin, nenačrtnostj 
gospodarskih odločitvah in končno 47 milijonov starih din izgube do konca maja. 

Tudi osebni dohodki niso bih v skladu z gibanjem proizvodnje. Izplačevali so višje osebne dohodke, kot p a b | 
smeli glede na izkopane tone kaolinske rude. 

Ko je skupščina s 1. julijem uvedla prisilno upravo, ki jo vodi ing. Ciril Prohinar, je sklenilo tudi, da delavski I 
ostane kot posvetvalno telo. Pri reševanju problemov naj sodeluje celotni kolektiv in družbenopolitične organizaj 
na rudniku. 

S SEJE OBČINSKE SKUPŠČINE 

prekrškov in kaznivih dejanj 
Kamniška postaja milice je lani obravnavala 247 kaznivih dejanj, kar je za 100 več kot prejšnje leto.Občil 

sodnik za prekrške pa je imel lani v postopku 1643 zadev ali za 222 več kot leta 1969. 
Na te podatke sta opravili poročili postaja milice in sodnik za prekrške za leto 1970, ki so jih obravna 

odborniki občinske skupščine na zadnji seji. 
Med kaznivimi dejanji so se najbolj povečale vlomne tatvine, ki so jih lani odkrili kar 33, poleg 10 vloin 

avtomobile, tatvine 5 avtomobilov, 10 mopedov, 8 koles in 40 drugih tatvin! Dolgi prsti so torej spet porasli. 
S porastom motorizacije in turističnega prometa se je zlasti povečalo število vlomov in kraja motornih vj 

posebno v Kamniški Bistrici in pri spodnji postaji žičnice, kjer so parkirana vozila brez čuvaja in parkirni prof 
ponoči niso osvetljeni. Te pomanjkljivosti bomo morali čimpreje odpraviti, če želimo pospešiti razvoj turizma. 

Tudi med prekrški so najbolj porasli tisti, k i so v zvezi z motorizacijo. Sodnik za prekrške je lani kaznoval kar 
voznikov zaradi vožnje v vinjenem stanju od tega 134 z odvzemom vozniškega dovoljenja, ostali pa so vozili vini 
celo brez dovoljenja. Pri vinjenih voznikih je sodnik upošteval poostreno kaznovalno politiko in zlasti tiste naj' 
vztrajne kaznoval z zneski do najvišje mere, to je 500 din. 

Skoraj 17 starih milijonov so stali lanski prekrški občane in delovne organizacije v naši občini. 
Odborniki so spet ponovili že večkrat izraženo zahtevo, naj bi ta denar šel v občinski, ne pa v republiški prora 

AKCIJA MED MEJNIKI REVOLUCIJE 71 
Občinska konferenca zveze mladine Slovenije Kamnik je v mesecu mladosti razpisala akcijo za naj

boljše literarno oz. likovno delo mladih pod naslovom MED MEJNIKI REVOLUCIJE 71. To tekmovanje| 
so razpisali z namenom, da bi med mladimi poglobili zanimanje za pisano besedo in likovno ustvarjenje in 
da bi obogatili delo likovnih in literarnih krožkov. Ob zaključku akcije bo posebna žirija ocenila dela 
mladih delavcev, učencev osnovnih šol, dijakov in študentov in najboljša dela izdala v posebni knjigi, ki jo 
bo založila občinska konferenca Zveze mladine. 

Zaključek prve tovrstne akcije v kamniški občini bo ob občinskem prazniku občine Kamnik v drugi 
polovici julija letos. s. 

i "^4 

Izvršitev stabilizacijskih ukrepov — naša 
skupna naloga 

V mesecu maju se je dvakrat sešla 
občinska konferenca Z K S , ki je ob
ravnavala probleme društvene dejav
nosti v kamniški občini in naloge 
članov Zveze komunistov pri uresni
čevanju sklepov 17. seje predsedstva 
Z K J . 

V uvodnih mislih, ki jih je podal 
Tomaž Jančar in v živahni razpravi 
je bilo poudarjeno, da bomo v skla
du s sklepi 17. seje predsedstva Z K 
Jugoslavije na Brionih morali tudi v 
kamniški občini odločno podpreti 

stabilizacijo in organizacijsko trd
nost same Zveze komunistov. 

Konferenca je sprejela tudi skle
pe, ki jih objavljamo. 

Hkrati so bile na seji izvršene ne
katere kadrovske spremembe v ob
činskem vodstvu Z K . Konferenca je 
izvolila za novega člana nestalnega 
dela republiške konference Franca 
Branka iz dupliškega Stola, za pred
sednika komisije za organiziranost 
in razvoj Z K pa Maro Lukanc. 

Na seji konference je zaprosil za 
razrešitev sekretar komiteja ob
činske konference ZK Kamnik ing. 
Iztok Jurančič, ki ga njegovo delo v 
Živilski industriji premočno anga
žira, pa tudi njegovo zdravstveno 
stanje je slabo. Na predlog kadrov
ske komisije, komiteja in koordina
cijske komisije je bil za novega se
kretarja izvoljen Tomaž Jančar, do
sedanji strokovno-politični sodela
vec in član komiteja občinske 
konference ZKS Kamnik. 

TRETJE SREČANJE GORENJSKIH AKTIVISTOV V PREDDVORU: V imenu občinske konfer 
SZDL Kamnik, kot organizatorja prihodnjega srečanja gorenjskih aktivistov leta 1972 v Tuhinj« 
prevzel prehodno zastavo Gordan Ambrožič, član izvršnega odbora 



Na pobudo občinske kon
ference SZDL in uredništva 
Kamniškega občana so se 29. 
junija 1971 v Kamniku prvič 
po osvoboditvi spet sestali 
člani nekdanjega vojnorevo-
lucionarnega komiteja za 
kamniško okrožje, ki je leta 
1941 organiziral vstajo na 
Kamniškem: dr. Marjan Der-
mastia, prvi komandant 
Kamniškega bataljona, Tone 
Šturm, prvi komisar Kamni
škega bataljona. Stane Ze-
rovnik, Roman Potočnik, se
kretar partije v kamniškem 
okrožju leta 1941, in narod
ni heroj Mirko Jerman. 

Namen razgovora je bil v 
okviru priprav na proslavo 
30-letnice vstaje obuditi spo
mine na slavne dni leta 1941, 
ko so se prebivalci kamniško-
domžalskega območja med 
prvimi v Sloveniji z orožjem 
v rokah uprli fašističnemu 
zavojevalcu. Iz obširnega raz
govora, ki so se ga udeležili 
tudi novinarji ljubljanske te
levizije, Dnevnika in Glasa, 
povzemamo nekaj odlom
kov. 

Ustanovitev vojnorevo-
lucionarnega komiteja in 
razpoloženje pred vstajo. 

STURM: Danes pri naj
boljši volji ne morem trditi, 
ali je bil Tomo Brejc, ki je 
prišel z nalogo, da se usta
novi vojnorevolucionarni 
komite, ali Luka Leskošek, 
ker je bil on takrat vrhovni 
komandant. Nekajkrat so me 
klicali tudi v Ljubljano in 
sem z Leskoškom govoril. 
Dobro se še spominjam ne
kega popoldneva, ko sva se 
sestala v Tivoliju blizu seda
njega Muzeja revolucije. Ven
dar je bilo to že potem, ko je 
bil vojnorevolucionarni ko
mite Že ustanovljen in so se 
začele bolj konkretne pri
prave za vstajo, a datum ta
krat še ni bil določen. Točen 
datum je bil določen v tisti 
gmajni v Volčjem potoku, 
tam je bil tudi postavljen 
štab,komanda bataljona in 
vse drugo, kar je bilo takrat 
treba napraviti. Z ustano
vitvijo vojnorevolucionarne-
ga komiteja pa res ne vem, 
kako je bilo. Morda kot 
ustno sporočilo CK po ku
rirju. Eden izmed kurirjev, 
preko katerega sem imel veli
ko stikov s CK, je bil Maks 
Pečar, narodni heroj, ki je 
padel leta 1941. ' 

Edino to se spominjam, da 
je bilo to v maju leta 1941 in 
da je bilo rečeno, da mora 
vojnorevolucionarni komite 
imeti samo tri člane. Spo
minjam se, da je bilo rečeno: 
Dermastia, Zerovnik in jaz in 
da za ta komite ne smejo ve
deti niti ostali člani okrož
nega komiteja in da ima glav
no nalogo pripraviti partijo 
in simpatizerje na vstajo. 
Kakšna bo vstaja, kje in 
kako, tega takrat še nismo 
vedeli 

Treba je povedati, da smo 
že pred ustanovitvijo vojno-
revolucionarnega komiteja 
oziroma še pred razsulom 
stare Jugoslavije delali na
črte, kako bomo prevzeli 
oblast Najpreje smo mislili 
organizirati kamniški prole
tariat in zavzeti Kamnik, mi
mogrede še Domžale in Trzin 
in nato bi šli vsi skupaj po
magat Ljubljančanom. 

DERMASTIA: Sestanek, 
o katerem je govoril tov. 
Šturm, je bil v Poznikovem 
mlinu na Jeranovem. Po mo
jem mišljenju je bilo to, če se 
dobro spominjam, meseca fe
bruarja 1941. Dobro se spo
minjam, daje bilo teh sestan
kov več. Ostala mi je v spo
minu tista Poznikova izjava: 
Jaz se ne bom boril ne za 
Peterčka in ne za Pavelčka. 

Treba je reči, da je bilo 
razpoloženje neposredno 

?red vstajo, takoj po razsulu 
ugoslavije, tega doslej še ni-

smo nikoli tako jasno pove
dali, zelo neugodno za za
četek vstaje. Naši sovražniki 
so s socialno demagoškimi 
parolami v veliki meri uspeli 
uspavati ljudi, predvsem de
lavce. Mi smo v glavnem ta
krat imeli za seboj mladino, 
ki se na take parole ni tako 
hitro obešala. V delu starega 
partijskega kadra nismo imeli 
dovolj velik podpore. To je 
treba danes povedati. In če 
smo imeli med starim partij
skim kadrom takoj v začetku 

težke žrtve, smo jih imeli 
predvsem zaradi njihovega 
oklevanja in nerazumevanja, 
kaj predstavlja direktiva par
tije, da je treba iti v oboro
žen upor. 

Druga stvar je, da smo 
imeli zelo enostavno pred
stavo o celi stvari in daje vse 
skupaj slonelo na sorazmer
no majhnih "organizacijskih 
in vojaških izkušnjah in na 
prepričanju v nekaj, kar 
pravzaprav v tistem trenutku 
sploh ni obstajalo, v veliko 
moč Sovjetske zveze, v sve
tovno revolucijo. 

POTOČNIK: Jaz sem de
lal v sindikatu od leta 1929 v 
Ljubljani. Leta 1931 sem bil 
sprejet kot kandidat partije. 
Po pregonu partije leta 1933 
sem b2 tri leta na robiji v 
Sremski Mitrovici. Ko sem 
prišel ven, me je povsod, 
kjerkoli sem se gibal, sprem
ljala žandarmerija. Zato je 
bilo moje delo zelo otežko-
čeno. V tistem času smo org
anizirali razne protidraginj-
ske akcije, sklicevali zborova
nja na Krumperku, na Ska-
ručni in drugod. Teh zboro
vanj se je udeleževalo tudi do 
dva tisoč ljudi Tam smo go
vorili zbrani množici o nevar
nosti fašizma, tako da so se 
množice na nevarnost faši
stičnega napada na Jugosla
vijo že takrat pripravile. No, 
poleg tega je bila naloga 
organizirati mladino. Jaz sem 
imel nalogo delati v delavski 
knjižnici v Kamniku, kjer je 
bila takrat Solidarnost. Orga
nizirali smo dramsko sekcijo, 
da bi pritegnili čim več de
lavcev. Ko smo nastopali z 
igrami kot npr. Ko so rdeče 
rože in podobno, smo ob 
takih prilikah prirejali tudi 
izlete, na katerih smo govo
rili o različnih marksističnih 
temah. V začetku sem dobil 
skupaj 21 mladincev. Od teh 
jih je 7 odpadlo, ker se niso 
zanimali za take razgovore, 
ostali pa so zdržali do kraja, 
do samega začetka vstaje. 

Miselnost delavcev se je 
razvijala ob raznih štrajkin. 
Zelo zanimiv je bil štrajk na 
Količevem, ki ga je organi
ziral pokojni Bukovec kot 
krščanski socialist. Štrajkali 
so ves mesec za boljše živ
ljenjske pogoje. Ko je fabri-
kant pristal na te pogoje, je 
postavil samo eno zahtevo, 
da gre Bukovec iz tovarne. 
Potem so zaradi Bukovca 
stavko podaljšali še za tri 
tedne. Tako je bilo takrat de
lavstvo enotno. Ta odraz 
sorazmerno množičnih pri
prav se je pokazal kasneje 
tudi v organiziranju odpora 
na kamniškem področju. 

Posamezni štabi bataljo
nov v Sloveniji so bili sicer 
prej formirani, vendar v akci
jo niso šli pred Kamniškim 
bataljonom. Ta je začel prve 
oborožene akcije. Likvidacija 
izdajalcev, teh akciji ni bilo 
malo, vendar za tisti čas do
volj, da so bili okupatorji 
presenečeni in primorani 
okrepiti policijo in varnostne 
sile na tem območju. 

O partijskem delu bi lahko 
dejal tole: teta 1940 mi je to
variš Tomo Brejc naročil, da 
je treba iz članov kamniške 
delavske knjižnice, katere 
sekciji sta bul Solidarnost in 
dramska sekcija, formirati 
partijsko organizacijo. Pri 
Pozniku na Jeranovem smo 
potem ustanovili partijsko 
organizacijo, v katero so bili 
med drugimi sprejeti: Poznik 
France, Sitar Generoz, Suš-
nik Janez, Brejc Marica, sku
paj 18 članov, če se prav 
spominjam. Sekretar te orga
nizacije je bil Poznik France. 
Tu je bil tudi pevovodja 
Ciber-Franc Vidmar, ki je 
imel na te ljudi zelo velik 
vpliv. Bil je tudi kapelnik 
godbe Solidarnosti. Ko so 
člani partijske organizacije 
na sestanku dobili funkcije, 
eden je bil določen za ko
mandirja čete, drugi za oro-
žarja, in ko so šli s sestanka, 
jim je Ciber rekel: Dajte no 
mir, fantje, nikar ne nase
dajte takim načrtom! Golo
roki se boste tepli proti 
oboroženi nemški vojski. 
Lepo pojdite nazaj delat, pa 
se ne bo nikomur nič zgo
dilo. Ko pa so drugi dan pri
šli na delo, so bili aretirani 
Nekatere akcije so se takrat 
ponesrečile zato, ker je 
Bečev France pripovedoval 
svojemu očetu o načrtih, ta 
pa je bil povezan z gestapom. 
Vedeli pa so samo za tiste 
akcije, ki naj bi jih izvedli 
mladinci v Kamniku. Ker so 

imeli predstavniki fronte svo
je naloge, člani partije pa 
svoje, so vedeli samo za mla
dinske akcije. Vendar so 
Nemci zato okrepili svoje 
moči v Kamniku. Drugače bi 
mi tisto noč tistih nekaj Šva-
bov, ki so bih v začetku v 
Kamniku, likvidirali in osvo
bodili Kamnik. Izdaja je to 
žal preprečila, kar je bil velik 
moralni udarec za vse nas. 
Tistim, ki niso bili osumljeni, 
je bilo rečeno, naj gredo na
slednji dan na delo. Ostali, ki 
so bili znani in so sodelovali 
v akcijah, pa bi se morali ja
viti na določenih zbornih 
mestih in od tam oditi na 
skupno zborno mesto na 
Kratno. Ker so tisto noč 
padli streli na Perovem, je 
bilo vse zbegano in zato tudi 
tisti, ki so bili določeni na 
zborna mesta niso prišli 

Tako je sam začetek vstaje 
dobil s tem izdajstvom mo
ralno klofuto. Vendar je tre
ba reči, da se je kamniško 
področje skozi vso narodno
osvobodilno borbo odlično 
držalo, celo bolje kot marsi
kateri večji kraj, kjer je bil 
številnejši proletariat. 

Kaj bi lahko rekli o se
stanku vojnorevolucio-
narnega komiteja 25. ju
lija v Volčjem potoku, na 
katerem je bil sestavljen 
načrt za vstajo na Kam
niškem; saj je bilo to pri 
opekami v Volčjem po
toku? 

ŠTURM: Ne, ta sestanek 
je bil bolj sem proti Kam
niku, proti Perovem. Kas
nejši sestanki pa so bili v 
Volčjem potoku. Jaz bi še 
danes našel prostor, kjer smo 

liko sestankov smo imeli z 
mladino po gmajnah. Naj
bolje so bili organizirani v 
Radomljah. Radomeljska 
četa je štela 17 mladih ljudi 
in to v glavnem iz Radomelj. 
Če primerjamo to pode
želsko vasico z mestom, kot 
so Jesenice, ali z revirji, po
tem šele vidimo, koliko je re
lativno ta vas prispevala in 
kakšen vpliv je imela takrat 
partija na mladino in da to ni 
bil samo čisti proletariat, tu 
so bili tudi obrtniki, kmetje 
in študentje. 

Na tem sestanku smo se 
zadolžili za posamezna ob
močja, kot sem že dejal. Jaz 
sem bil zadolžen za Duplico. 
Še dobro se spominjam, da 
smo imeli v nedeljo, 27. ju
lija, sestanek na bistriškem 
produ. Bilo nas je okrog 15 
do 20. Takrat je bilo odkrito 
povedano: fantje, borba se 
začenja! Dobili smo kon
kretne naloge, vsaka četa 
svoje. Nekatere grupe so ime
le nalogo pretrgati vse tele
fonske zveze, druge porušiti 
železniško progo. Kamniška 
grupa, v kateri so bili mla
dinci, ki so bili izdani, so 
imeli nalogo priti v občinsko 
stavbo, kjer je bilo veliko 
lovskih pušk in drugega 
orožja, in zažgati skladišče 
bencina na Zapricah v Kam
niku. Ravno v tej grupi sta 
bila tista dva glavna mla
dinca. Vem, da sta bila dva, 
ali je bil Mlakar Dominik ali 
je bil Močnik Anton, tega 
danes ne morem reči. Imela 
sta nalogo zažgati skladišče 
na Zapricah. Akcija je bila iz
dana, Nemci so ju čakali, po
begnila sta, vendar je bila pri 
perovski brvi zaseda in za
letela sta se naravnost vanjo, 

stike. Imel pa sem tudi zvezo 
s Tonetom Tomšičem, ki je 
slučajno imel za ženo mojo 
sestrično Vido, tako da smo 
se večkrat sestajali. Zato sem 
vedel za več nalog, ki jih je 
postavljala partija kot bi 
sicer. Meni pa ni nihče nič 
povedal o takratnem vojnem 
komiteju niti se ne spomnim, 
od koga sem dobil nalogo, da 
moram v Tunjicah, Tuhinjski 
dolini in Črni organizirati 
nabiralne akcije za hrano in 
pridobiti kmete za peko kru
ha, ki naj bi ga potem sušili 
in mleli v drobtine. Takrat 
smo imeli že 20 glav živine v 
rezervi in takrat sem pridobil 
Načeta Brleča, ki je bil moj 
najboljši sodelavec. 

DERMASTIA: Roman, to 
je bilo zelo enostavno. Vse 
to smo prereže tali pri tebi v 
tvoji čevljarski delavnici če 
se spomniš. Takrat smo imeli 
tudi sestanek s Cehtetom. 

Kmalu je prišla direktiva 
partije: partijci takoj na te
ren, povezati se z množicami 
in se pripravljati na oboro
ženo vstajo! Začeli smo zbi
rati orožje in municijo. To, o 
čemer je govoril tov. Roman, 
je izredno značilno za kam
niško območje. Ne samo zbi
ranje hrane in orožja, začela 
se je tudi gradnja bunkerjev, 
v katere smo skrivali muni
cijo, hrano, orožje. Kar je 
posebno zanimivo za to po
dročje, je to, da smo za ne
kaj bunkerjev uporabili skri
vališča nekdanjih rokovnja-
čev. V te smo spravili pred
vsem rezervno hrano. Po
skrbeli smo tudi za popis 
vseh ljudi ki so bili priprav
ljeni prispevati hrano, živino 
in drugo. Vse to delo je bilo 
podobno nekaki predhodni 

ljona in pred Tomom Brej
cem prisegal zadaj za ope
karno v Volčjem potoku. Pri 
tej zaprisegi so bili vsi odre
jeni komandirji čet in ves 
štab bataljona. 

POTOČNIK: Za načelnika 
operativnega štaba, ki je or
ganiziral bataljonske štabe in 
vodil partijsko delo na te
renu, sem bil določen jaz. V 
tem štabu sta bila še Stane 
Zerovnik in Čad. Čada so 
ujeli Nemci, ko je šel na zve
zo na Gorjuše. 

JERMAN: Mislim, da bi 
bilo treba še nekaj reči okoli 
napisnih akcij, ki smo jih ta
krat mnogo izvedli. Vse vasi 
so bile popisane z našimi pa
rolami Še dobro se spo
minjam, ko je kamniški žu
pan Tele sklical vse obrtnike 
in gostilničarje na občino in 
jim dejal, da naj pomagajo 
odkrivati udeležence napis
nih akcij, ker jih bodo sicer 
Nemci sami odkrili. 

Kako pa je bilo z obo 
rožitvijo prvih borcev? 

POTOČNIK: Ker se je ju
goslovanska vojska umikala 
proti jugu, nismo mogli priti 
do zadostne količine orožja. 
Vojaki so se vračali veči
noma brez orožja, nekaj 
pušk, municije in bomb, do 
katerih smo prišli pa smo za
kopali pri Dermastievi hiši na 
vrtu. Če bi na našem ob
močju stara jugoslovanska 
vojska odložila orožje, in bi 
mi imeli možnost oborožiti 
ljudi, bi se še marsikdo odlo
čil za sodelovanje v prvih 
oboroženih akcijah, toda 
samo z nahrbtnikom, v kate
rem je bilo le nekaj suhih 
skorij, in golorok na sovraž
nika je bilo za večino le malo 

Č L A N I N E K D A N J E G A V O J N O R E V O L U C I O N A R N E G A K O M I T E J A Z A K A M N I Š K O O K R O Ž J E 
N A S E S T A N K U V K A M N I K U 

imeli ta sestanek in na kate
rem smo bili Tomo Brejc, 
Dermastia, Zerovnik in jaz. 
Tedaj smo določili začetek 
vstaje. Prej smo imeli stik že 
z Radomljami, Mengšem, 
Kamnikom in drugimi kraji 
Imeli smo sestanke z mla
dino. 

Ta sestanek je bil v če
trtek ali petek, ker smo na
meravali začeti da dva dni 
zatem z oborženimi akci
jami Na tem sestanku smo 
se tudi dogovorili o vseh 
organizacijskih vprašanjih. 
Rečeno je bilo, da je stališče 
CK partije, naj bi bil koman
dant bataljona Marjan Der
mastia, komisar pa ali Ro
man Potpčnik ali jaz. 
Končno smo se dogovorili 
da bom komisar jaz. Teh se
stankov je bilo veliko in se • 
človek ne more spomniti 
vseh podrobnosti. 

Dermastia, Potočnik in jaz 
smo 22. junija, ko je Nem
čija napadla Sovjetsko zvezo, 
dobili nalog, naj se umak
nemo v ilegalo. Marjan je bil 
zadolžen bolj za radomelj-
sko-domžalsko območje. 
Tudi jaz sem imel nekaj sti
kov s Šterbenkovim Ivanom 
z Rodice. Spominjam se, ko-

ko sta hotela na zbirališče na 
Kratni. Pokosili so ju nemški 
rafali. 

DERMASTIA: Izredno 
pomembno je poudariti da 
sta na Kamniškem padla prva 
borca v oboroženem boju z 
okupatorjem v Sloveniji. To 
sta bila Mlakar in Miklavčič, 
to sta bili prvi vojni žrtvi. 

POTOČNIK: Za akcijo v 
Črni Nemci niso vedeli, za 
Rodico tudi ne in za Ra
domlje tudi ne, vedeli so 
samo za akcije kamniške 
mladinske organizacije. Se
stanek je bil določen med 
11. in 12. uro zvečer, mla
dinci pa so šli v akcijo. 
Nekdo mi je kasneje pripove
doval, kako je skrit blizu pe-
rovske brvi slišal, kako je 
nekdo poklical Frica in nato 
nemško govorjenje. Jaka, ki 
je lezel skozi grmovje se je s 
površnikom ujel za trnje, ga 
snel s sebe in bos pritekel na 
Kratno. Če bi takrat čakali, 
bi prav gotovo padlo več 
ljudi. 

Ne spominjam se prav do-, 
bro, kdo me je zadolžil za 
področje Črne, Kamniške 
Bistrice in Tuhinjske doline. 
Vem, da sem imel z Derma-
stio v Radomljah pogoste 

mobilizaciji 
Politična akcija je šla 

predvsem v smer zbiranja in 
organiziranja mladine. Takoj 
po okupaciji je bil proletariat 
precej pod vtisom socialno 
demagoških parol in brez
plačnega razdeljevanja raznih 
živil, kot so sladkor, marga
rina itd. To so Nemci storili 
zato, da bi utišali prvi upor. 
Politična akcije se je odra
žala tudi v napisnih akcijah 
kot npr.: v razbijanju nem
ških napisov ipd. Takrat smo 
s temi akcijami navajali mla
dino na organizirano delo. 
Dejali smo npr.: danes po
noči od 10. do 12. ure bo 
napisna akcija v teh in teh 
vaseh. Mladina se je pri tem 
učila izmikati se nemškim 
patrolam in se organizirano 
povezovati v skupine. 

Nekega dne je Tomo Brejc 
prinesel konkretno direktivo 
z zadnje partijske konfe
rence, ki je bila v Tacnu, če 
se ne motim. Jaz sem bil ta
koj po tem sestanku pri Po
točniku, nakar smo šli k 
Cahtetu, kjer smo se dogo
vorili za akcije. Nato sem se 
vračal nazaj čez Palovče. 27. 
julija dopoldne je bil pregled 
komande Kamniškega bata-

preveč. Če ne bi bilo močne 
zavesti, potem nam prve 
akcije ne bi uspele tako, kot 
so. Tistih trinajst ljudi ki so 
bili takrat na Kratni, je imelo 
samo štiri puške. 

JERMAN: Kar se tiče 
orožja, je bilo res težko. Edi
no od Ocepka Julija smo do
bili še eno puško. Stara jugo
slovanska vojska je v glavnem 
pustjja orožje onstran Save, 
nekaj ga je bilo v Preserjah 
na nekem podu. Šele ko smo 
prišli na zborno mesto ba
taljona, smo dobili še puško-
mitraljez, ki so ga imeli Raši-
čani. 

DERMASTIA: Ne smemo 
pozabiti tudi tega, kako so se 
kamniški meščani obnašali v 
začetku naše vstaje. Velika 
večina je od vsega začetka 
simpatizirala z nami Posle
dica tega je tudi to, da je bilo 
toliko Kamničanov med 
prvimi talci v Sloveniji. Veči
na kam ruških trgovcev se je 
rade volje odzvala našim 
akcijam za zbiranje hrane: 
Petek, Kramar, Klemenčič in 
drugi Velik odmev med 
Kamničani je bila tudi akcija 
za Rdečo pomoč. 

ŠTURM: Glede Rdeče po
moči bi rekel tole: pred voj

no sem bil tajnik sindikata in 
sekretar partijske organiza
cije pri Titanu. Tam so vsako 
soboto ob enih, ko so delih 
plačo, določeni ljudje zbirali 
po oddelkih denar za Rdečo 
pomoč. Jaz sem bil določen 
za" pisarne. Ljudje so dajali 
po dva, t r i pet, celo deset di
narjev, kar Je bilo to včasih 
že denar. L nekaj izjemami 
so vsi delavci in uslužbenci 
prispevali za Rdečo pomoč. 

JERMAN: Knaflič in Kar-
ba sta podpirala z usnjem in 
zdravili naš Kamniški ba
taljon tudi kasneje, leta 
1942. 

ŠTURM: Seveda ne sme
mo pozabiti še nekaterih lju
di v naših vaseh, ki so nam 
tudi veliko pomagali Med 
temi bi omenil Kužnarja -
Virjenta iz Olševka, Svetica 
iz Nevelj in še mnogo drugih, 
katerih imen se danes ne 
spomnim več. Ta povezanost 
naših ljudi z nami je bila prav 
gotovo tudi rezultat dela par
tije. Ko je Luka Leskošek 
večkrat prišel ilegalno k 
meni sva šla nekajkrat k Vir-
jentu na Kužno, ko smo 
organizirali delavsko enot
nost in druge akcije. 

DERMASTIA: Kamničani 
so se odzvali tudi razpisu po
sojila. Sam sem obiskal vrsto 
znanih Kamničanov in vsi so 
se odzvali našemu pozivu. 
Npr. Knaflič je dal, kolikor 
sem predlagal. 

JERMAN: Kocjančiču v 
tovarno Vata na Vir smo 
vsak teden pošiljali po se
dem, osem ljudi z nahrbtniki 
po sanitetni material. Koci
jančič je tudi dopuščal de
lavkam, da so nosile ta ma
terial domov. 

ŠTURM: Še eno trditev bi 
jaz postavil ob zaključku, 
namreč, da je ta vojnorevo
lucionarni komite ne glede 
na ljudi, ki smo bili v njem, v 
celoti odigral svojo vlogo in 
izvršil postavljene naloge v 
pogojih, kakršni so bih ta
krat. Ko je dal vojnorevolu
cionarni komite, takrat v 

flavnem že preimenovan v 
tab bataljona, nalogo, da se 

gre v boj, smo že vedeli, da 
bodo tri čete: Kamniška, Ra
domeljska in Mengeška. Ra
čunali smo, da bo vsaka četa 
imela po 30 ljudi Preko svo
jih zaupnikov in simpatizer-
jev smo šli v akcijo za formi
ranje teh čet, vendar ne sme
mo ljudem zameriti, če se 
niso vsi takoj odzvali. Takrat 
je bilo treba veliko entu-
zijazma. 

Kljub temu je Kamniški 
bataljon na Rašici štel že 116 
ljudi 

Jaz sem v svojih 63 letih 
prepričan, da bi zastavili, če 
bi bilo treba še enkrat, precej 
drugačen boj, kot smo ga, saj 
nismo imeli nobenih izku
šenj. 

DERMASTIA: Glede 
zbornih mest posameznih 
grup, kot je vprašal tov. Vi -
dic, je treba povedati, da je 
imela Kamniška grupa zbor
no mesto na Kratni, Men
geška v mengeškem kamno
lomu, Radomeljska na Gor-
juši 

Prisega komandnega kadra 
Kamniškega bataljona pa je 
bila 27. julija v Volčjem po
toku pri OrešnikOvi ope
karni 

Zato imamo lahko 27. ju
lij za dan ustanovitve Kam
niškega bataljona. Povedati 
je treba še, katere akcije so 
bile na kam niško-domžal-
skem območju in kako so 
uspele. 

ZEROVNIK: Na Duplici 
smo imeli nalogo zažgati 
most preko Bistrice. Ker je 
bilo premalo bencina, smo 
iskali še druga goriva in talco 
smo pomotoma privlekli na 
most tudi nekaj sodov te
lečje krvi, vendar je akcija 
kljub temu uspela. Razlit 
bencin po vodi je povzročil 
zelo visok plamen, vendar se 
Nemci iz Kamnika niso upali 
približati. 

POTOČNIK: V Čmi smo 
minirali cesto in oba mo
stova. Posekali smo tudi 
drevje ter navalili na cesto 
debla ter velike skale. Rado-

i meljska grupa pa je onespo
sobila oba mostova preko 
Bistrice v Radomlje. 

Po pripovedevanju dr. 
Marjana Dermastie-Urbana, 
Toneta Šturma-Ožbolta, Sta
neta Zerovnika-Miška, Lud
vika Pezdirja, Romana Po
točnika in Mirka Jermana 

zapisal 
FR ANC SVETELJ 



OBČINSKA KONFERENCA ZKS O DRUŠTVENI DEJAVNOSTI 

Bomo dali po 10 dinarjev za telesno kulturo? 
Občinska konferenca ZKS v Kamniku je v maju sprejela sklepe 

o poživitvi društvene dejavnosti v naši občini. Posebno pozornost 
je posvetila rekreaciji in telesni kulturi. Povzemamo nekaj ugoto
vitev in sklepov s te seje. 

V svoji analizi je komisija za 
organiziranost in razvoj ugoto
vila predvsem tri bistvene pro
bleme, ki zaviralno vplivajo na 
delovanje društev in specializi
ranih organizacij. 

Občinska vodstva društvenih 
organizacij in samostojnih dru
štev morajo pripraviti program 
razvoja svoje aktivnosti do leta 
1975. Tu mislimo predvsem 
program razvoja telesne kultu
re, kulturno prosvetnih dejav
nosti, ljudske tehnike in vseh 
drugih oblik društvene aktiv
nosti. 

Pri sestavljanju srednjeroč
nih programov društvene aktiv
nosti naj bi organizacije in dru
štva sodelovale z družbeno po
litičnimi organizacijami in ob
činsko skupščino. Pri skupnem 
programiranju je zelo pomemb
no tudi delovanje organov, ki so 
odgovorni za splošni ljudski 
odpor. 

Sestavni del programskih na
log v bodoče naj bi bil tudi z 
akti občinske skupščine urejen 
stalni način financiranja društev 
in specializiranih organizacij. V 
proračunu občinske skupščine 
je treba preveriti stalne vire 
sredstev, na primer določen od
stotek proračuna ali določen 
odstotek od osebnih dohodkov 
v občini. 

Prostori in objekti, name
njeni rekreaciji, so eden izmed 
perečih problemov, ki zavirajo 
razvoj društvene dejavnosti. 
Zato bi morala občinska skup
ščina na osnovi analize stanja in 
potreb spremeniti perspektivni 
prioritetni program izgradnje 
objektov v programiranem ob
dobju. Omenjeni program pa 
naj ne bi smel biti inventura 

želja, temveč stvarni načrt, ki 
bi upošteval tudi predvidena 
finančna sredstva in roke dogra
ditve. Hkrati je treba temeljito 
pregledati izkoriščenost obsto
ječih objektov, prostorov in 
naprav. Na podlagi ugotovlje
nega stanja pa naj se poveča 
njihova izkoriščenost. 

Posebno pozornost je treba 
posvetiti tudi kadrovski obnovi 
društev. Skrbeti je treba za 
vzgojo kadrov, v dejavnost pri
tegovati mlade ljudi in jih tudi 
pošiljati na strokovno izpopol
njevanje. Strokovnega dela v 
društveni dejavnosti pa ne mo
remo več v celoti prepuščati 
slučajnim prizadevanjem ama
terskih društvenih delavcev, za
to podpiramo misel, daje treba 
to delo družbeno priznati in na
grajevati. 

K delu društev je treba pri
tegniti tudi kader, ki bi delal na 
organizacijskih vprašanjih. Zla
sti je to pomembno pri tistih 
društvenih dejavnostih, kjer se 
udejstvuje večje število mladih 
ljudi. 

Zavračamo trditev, da delo 
občanov v društvih ni enako
vredno delu v Zvezi komunistov 
ali ostalih političnih organiza
cijah in samoupravnih skupno
stih. • 

Posebno pozornost velja 
posvetiti društveni dejavnosti v 
krajevnih skupnostih izven 
Kamnika, kajti vaška društva v 
še večji meri uveljavljajo hote
nja občanov za organizirano 
izkoriščanje prostega časa. Kra
jevne skupnosti naj del s samo
prispevkom zbranih sredstev 
namenijo financiranju društve
ne dejavnosti. Prav tako bi bilo 
umestno, da prevzamejo nad 

večjimi društvi patronat posa
mezne delovne organizacije. 

Neurejen način financiranja 
telesne kulture zaviralno vpliva 
na celotno športno dejavnost. 
Kamniški komunisti predlaga
mo samoupravnim organom v 
delovnih organizacijah, občin
ski skupščini in vsem občanom, 
da podprejo podpis družbenega 
dogovora financiranja telesne 
kulture. Konferenca predlagaa, 
da naj bi še letos zbrali po 10.— 
dinarjev za zaposlenega namen
sko za financiranje dejavnosti 
občinske zveze za telesno kul
turo. . _ 

Konferenca podpira priza
devanja, da naj ob programira
nju gradenj šol istočasno pro

gramiramo tudi gradnje telo
vadnic in šolskih igrišč. Na va
seh skoraj ni telesno vzgojnih 
objektov, zato je treba v sred
njeročnih programih zagotoviti 
gradnjo teh objektov, ki bodo 
služili tako šolarjem kot ostali 
vaški mladini. Premalo je zago
toviti le začetna finančna sred
stva, programi gradenj morajo 
upoštevati in zagotoviti vse vire 
za dograditev ter kasnejši način 
vzdrževanja. 

Vse telesno-vzgojne objekte 
naj resnično upravljajo telesno-
vzgojne organizacije, zato je tre
ba problem upravljanja kopa
lišča v Kamniku takoj urediti. 

Tehnično strokovno delo pri 
vzdrževanju zahtevnejših objek

tov, ki so pomembni za rekrea
cijo vseh občanov, naj se poveri 
usposobljenim delovnim orga-' 
nizacijam. 

Podpiramo kar najhitrejše 
uveljavljanje samoupravnih 
principov v telesnovzgojni de

javnosti. Zato predlagamo ust! 
novitev temeljne skupnosti 
lesne kulture, ki naj ne bi re_ 
vala le problema financiranji 
pač pa predvsem združevala 
samoupravni skupnosti vse o) 
čane, ki uveljavljajo svoje intf 
rese na tem področju. 

ko 
'ni 
!v« 
n 
.£ 

a\ 
iili 
W) 
I Í 
.e< 
'n 

zii 
¡la 
Sc 
ic 
Č: 
o 

ttOc 
|u, 

K 

OB ZAKLJUČKU ŠOLSKEGA LETA SO USPEL© RAZ
STAVO LIKOVNIH DEL PRIPRAVILI TUDI UČENCI 
OSNOVNE ŠOLE NA DUPLICI 

IZ AKCIJSKEGA PROGRAMA ZKS V KAMNIŠKI OBČINI 

Z dejanji k trdnejšemu gospodarjenju 
Občinska konferenca ZK Kamnik je konec maja sprejela pro

gram nalog, ki jih bodo morali komunisti v naši občini opraviti za 
uresničitev sklepov 17. seje predsedstva ZKJ in ki se nanašajo pred
vsem na aktualne politične in gospodarske probleme in odnose v 
zvezi komunistov. Kaj je treba po mnenju konference storiti v naši 
občini na področju gospodarstva in družbenih dejavnosti? . 

Vse delovne organizacije, samo
upravne skupnosti in občinska skup
ščina morajo takoj sprejeti stabili-

Z RAZSTAVE V ZAVODU ZA USPOSABLJANJE INVA
LIDNE MLADINE OB 30-LETNICI VSTAJE: Na skrbno 
pripravljeni razstavi smo videli tudi mnogo originalnih doku
mentov iz NOB in zgodovine delavskega gibanja, med njimi 
pismo predsednika Tita iz mariborskih zaporov 

zacijske programe ali že prej sprejete 
programe ustrezno dopolniti. Ti 
programi in dopolnila naj upošte
vajo takojšnjo uskladitev potrošnje z 
realnimi materialnimi možnostmi 
delovnih organizacij in samouprav
nih skupnosti. 

Proučiti je treba izvajanje inve
sticijskih del, zlasti s stališča zago
tovljenih finančnih sredstev in od
govoriti, ali imamo za predvidene 
investicije denar ali ne. 

Delovne organizacije in samo
upravne skupnosti morajo pregledati 
svoje gospodarjenje s stališča likvid
nosti poslovanja ter konkretno od
govoriti na vprašanja, kako zmanj
šati razkorak med kupci in dobavi
telji. 

Proučiti je treba stanje in predla
gati tudi ukrepe v tistih gospodar
skih organizacijah, ki poslujejo na 
robu družbene rentabilnosti. 

Proučiti je treba položaj v delitvi 
osebnih dohodkov in njihovo rast 
uskladiti s produktivnostjo dola. 
Zato naj vse delovne organizacije 
čimprej podpišejo družbeni dogovor 
o delitvi osebnih dohodkov, ki bo 
urejeval razmerja na področju de
litve med zaposlenimi in delovnimi 
organizacijami. Hkrati je treba pro
učiti položaj v tistih organizacijah, 
kjer so osebni dohodki zelo nizki, in 
sprejeti ukrepe, ki bodo tako stanje 
odpravili. 

V gospodarskih organizacijah 
moramo preprečiti dviganje osebnih 
dohodkov na račun podjetniške 

Občinska konferenca ZK je že 
zavzela svoje stališče do sprejemanja 
srednjeročnih programov razvoja 
delovnih organizacij, samoupravnih 
skupnosti in občinske skupščine. 
Zato člani občinske konference ZK 
z vso mero odgovornosti zadolžujejo 
komuniste v teh delovnih organiza
cijah, samoupravnih skupnostih in 
občinski skupščini, da uresničijo 
sprejete sklepe. 

Konferenca ZK zadolžuje člane 
ZK v občinski skupščini in njenih 
organih ter enote Ljubljanske ban
ke, da nenehno analizirajo položaj v 
delovnih organizacijah, samouprav
nih skupnostih, proračunu in skla
dih občinske skupščine. Hkrati za
dolžuje člane ZK v vseh delovnih 
organizacijah in samoupravnih skup
nostih, da ob temeljitem sprem
ljanju gospodarske aktivnosti njiho
vih delovnih organizacij in samo
upravnih skupnostih ugotovijo, 
kakšne so možnosti za njihovo ne
moteno poslovanje. Sistem gospo
darskih analiz, vključno tudi tistih, 
ki jih izdeluje SDK, je treba prila
goditi dejanskim potrebam in zahte
vam delovnih organizacij, samo
upravnih skupnosti in občinske 
skupščine. 

Člani občinske konference 
ZK ne moremo biti zadovoljni z 
dosedanjimi oblikami samouprav
ljanja v bankah. Predlagamo, da se 
pri Svetu za gospodarstvo občinske 
skupščine ustanovi posebne delovna 
skupina, ki bo proučila možnosti 
nadaljnjega uveljavljanja samouprav-

Občinska konferenca ZK Kam
nik ugotavlja, da posvečamo pre
majhno pozornost kadrovski pohtki 
na vseh nivojih našega družbenega 
življenja. Zlasti to velja za kadro
vanje vodilnega kadra v delovnih 
organizacijah in samoupravnih skup
nostih, kjer člani ZK v organih, ki 
odločajo o kadrovanju, ne izpolnju
jejo dosledno sprejetih stališč o ka
drovski politiki. Ob doslednem upo
števanju načel kadrovske politike, 
sprejetih na 14. seji CK ZKS in ne
davni seji občinske konference ZK 
Kamnik, moramo zagotoviti, da 
imajo kadri na vodilnih delovnih 

mestih poleg strokovnih še druži) 
no-politične in moralne kvaliteti 
Ob kadrovanju najodgovornejše! 
vodilnega kadra v delovnih orga 
zacijah in samoupravnih skupnost) 
morajo organizacije in aktivi Z l 
razpravljati o merilih za posamezlf 
delovna mesta in svoja stališča tu | 
javno razglasiti. 

V delovnih organizacijah in k | 
jevnih skupnostih, kjer zveza 
munistov ni organizacijsko prisotd 
se morajo za izvrševanje sklepfl 
občinske konference ZK Kamni 
angažirati člani ZK v ostalih druf 
beno-političnih organizacijah. 

ODBORNIKI 
0 ZASEBNI OBRTI 

Odborniki občinske skupščine so na zadnji seji razpravljali o 
gibanju zasebne obrti na območju naše občine. Ugotovili so, da se 
obrtništvo pri nas prepočasi razvija in daje treba poiskati nove oblike 
in možnosti za razširitev te dejavnosti. Predvsem je treba posvetiti 
pozornost iskanju novih prostorov za zasebno obrt in preučiti vse 
možne oblike davčnih olajšav, da bi na ta način pridobili čimveč 
novih obrtnikov. V lanskem letu je namreč veliko starejših obrtnikov 
zaprlo svoje delavnice. 

Odborniki skupščine so bili mnenja, daje treba občane opozoriti 
na nekatere ugodnosti pri opravljanju obrtne dejavnosti kot postran
skega poklica. S 1. januarjem letos je bil namreč ukinjen 4 odstotni 
dodatni prispevek za zdravstveno zavarovanje, ki so ga doslej plače
vali občani, ki so opravljali obrt kot dopolnilno delo, od osebnega 
dohodka iz delovnega razmerja. Obrtniki so dobili tudi možnost na
jemanja kreditov v Ljubljanski banki in prek združenja obrtnikov za 
ureditev in opremo poslovnih prostorov. 

Skupščina je sklenila poostriti preko inšpekcijskih služb nadzor 
nad neprijavljenim opravljanjem obrtniških del. Vsi šušmarji lahko 
namreč z malenkostnim prispevkom legalizirajo svojo dejavnost. 

S. 

VEČJI RED NA PODROČJU URBANIZMA IN 

akumulaciie. ske banke 

STANOVANJSKIH GRADENJ 

R E DK 1 E Č R N E GRADIM J E 
Na eni zadnjih sej občinske skupščine je odbornikom poročal o 

svojem delu tudi urbanistični in gradbeni inšpektor ing. Janez 
Kovač. Iz njegovega poročila povzemamo nekaj ugotovitev, ki 
bodo zanimale širši krog obč anov. 

Ker smo do leta 1970 dobili urbanistično dokumentacijo (ur
banistični program, urbanistični načrti, urbanistični red in zazi
dalni načrti), je bilo delo urbanistične inšpekcije bolj učinkovito 
kot prejšnja leta. Do nesoglasij je prihajalo edino pri izdajanju lo
kacij po urbanističnem redu. Sporne lokacije je običajno obrav
naval pristojni svet za gradbene in komunalne zadeve. 

Z navedeno urbanistično doku
mentacijo je odgovornost za izda
janje, lokacij v celoti pripadla občin
skemu upravnemu organu za urba
nizem. Odpadle so tako imenovane 
izjemne lokacije, ki so se izdajale s 
poprejšnjim soglasjem republiškega 
urbanističnega inšpektorata. Ob
činski upravni organ za urbanizem 
ne izdaja lokacij za objekte širšega 
regionalnega pomena. 

Naloga urbanistične inšpekcije je 
ugotavljanje in preprečevanje nedo
voljenih gradenj. V letu 1970 je bila 
ta naloga zadovoljivo opravljena, saj 
tako imenovanih žarišč nedovolje
nih -gradenj na območju občine 
Kamnik ni. To pa predvsem zato, 
ker je SOb pravočasno poskrbela za 

potrebno urbanistično dokumenta
cijo in občanom nudila možnost 
organizirane gradnje. 

Zaradi tega so se za gradnjo brez 
dovoljenja odločali le redki posa
mezniki, pri katerih pa smo uspeli 
nadaljevanje gradnje ustaviti, veči
noma že z zasutjem gradbene jame. 

V letu 1970 je bila opravljena 
tudi akcija odstranjevanja provizor-
nih barak (kurniki, drvarnice, gara
že), k i pa ni v celoti uspela. V veliko 
primerih so se lastniki opravičevali, 
da provizorijev niso sami postavili, 
temveč so jih prevzeli" od predhod
nikov. 

Kljub močnemu odporu je uspe
lo, da so bile odstranjene provizo-
rične drvarnice ob Ljubljanski cesti, 

ob Cankarjevi cesti, provizorij pod
jetja Alprem, drvarnica in dotrajana 
zidana stavba ob Dijaškem domu 
(vse družbeni sektor). Odstranjena 
nista bila provizorija za gostinskim 
lokalom Planinka. 

Garaža, last trgovskega podjetja 
Kočna, bo odstranjena takoj, ko bo 
podjetje dogradilo skladišča in pi
sarno na Zapricah. Provizorij, ki 
služi za shranjevanje embalaže go
stinskega lokala Planinka, pa bi bilo 
potrebno zamenjati z zidanim ob
jektom, vendar ta ne more stati na 
mestu sedanjega provizorija. 

Občani, ki provizorijev niso od
stranili, so bili prijavljeni sodniku za 
prekrške in kaznovani. 

V letu 1970 se je razmahnila 
gradnja na ' zazidalnem področju 
Bakovnik, kjer so nekateri občani 
svojevoljno spremenili tip hiše. O 
teh spremembah je razpravljal pri
stojni svet za urbanizem in SOb. In
špekcijska služba je kršitelje prijavila 
sodniku za prekrške in so bih kazno
vani 

Da pride do takšnih sprememb, 
je v veliki meri kriva neenotna poli
tika v posameznih občinah. Tako se 
na. primer okrog Ljubljane število 

nedovoljenih gradenj veča, v Kam
niku pa zahtevamo, da se graditelji 
držijo določenega tipa. 

V ureditvenem "območju mesta 
Kamnika nimamo opremljenih par
cel za individualno stanovanjsko iz
gradnjo, kar ima lahko za posledico, 
da bodo občani poskušali graditi 

, neorganizirano. 

Na območju Most in Komende 
imamo lokacij dovolj, vendar je tudi 
tu problem komunalne opremlje
nosti zemljišča. 

Naloga gradbene inšpekcije je, da 
kontrolira projektiranje in gradnjo 
investicijskih objektov. 

Zasebniki gradijo predvsem sta
novanjske hiše, gospodarska po
slopja, garaže, delavnice. Kršitve, ki 
se pojavljajo, so: gradnja brez dovo
ljenja, gradnja, ki ni>v skladu z do
voljenjem in uporaba objekta brez 
uporabnega dovoljenja. 

Gradnja brez dovoljenja ni po
gost pojav. Največkrat občani brez 
dovoljenja gradijo pomožne objekte, 
kot so garaže, drvarnice, kurniki, 
ograje in podobno. 

Poizkuse gradnje, na črno bi lah
ko preprečevali bolj • učinkovito 

samo, če bi poenostavili admini
strativno ukrepanje. Gre za dolgo
trajen postopek od ugotovitve črne 
gradnje, zapisnika, odločbe, pritož
be in izvršitve. 

V tem času lahko investitor 
objekt dogradi. Rušenje zgrajenih 
objektov pa je težavno in nemalo
krat preraste v politični problem. 

Za gradnjo brez dovoljenja se 
občani odločijo največkrat zaradi 
tega, ker se želijo izogniti stroškom 
za opremo zemljišča, ki iz leta v leto 
naraščajo. 

Gradnja, ki ni v skladu z načr
tom, na podlagi katerega je bilo iz
dano gradbeno dovoljenje, je dokaj 
pogost pojav. 

Investitorji objekte spreminjajo 
brez poprejšnjega preudarka in brez 
ustrezne dokumentacije (primer za-
zidave na Bakovniku). Razen spre
memb same razporeditve prostorov 
se ugotavlja, da investitorji ne gra
dijo v skladu z načrtom glede na 
kvaliteto in količino vgrajenega ma
teriala (betonski kvadrovci, k i jih 
izdelujejo sami, varčevanje pri be
tonskem železu, cementu, umazan 
gramoz in betoniranje v mrazu). Po 
zakonu bi morali investitorji, kigra-
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dijo v lastni režiji, poskrbeti za stibE 

kovni nadzor. Vendar tega dela sffV 
kovnjaki nočejo prevzeti. Vsi sA v̂ 
novanjski objekti zasebnikov so viž n 

ljeni pred izvršenim tehničnim pj 
gledom. To pa zato, ker večil 
objektov ni dokončno izdelana, ^ 
ko da tudi v primerih, ko takoj t 
prosijo za tehnični pregled, inves 
torji ne morejo dobiti dovoljenja 
uporabo (manjkajo ograje, sto 
nišča, provizoma električna inst 
lacija in podobno). 

UPORABNA DOVOLJENJA 
ZA NOVO ZGRAJENE 

HIŠE 
Občinska skupščina je ugotovil 

da občani v večini primerov spošt 
jejo predpise na področju gradt 
ništva in urbanizma. Skupščina tu 
v celoti podpira prizadevanja gra' 
bene in urbanistične inšpekcije 
red na tem področju, še posebej 1 
to, ker imamo v kamniški obči 
urbanistično dokumentacijo . sj 
razmerno dobro izdelano. 

Skupščina poziva tudi vse ol 
čane, ki so zgradili stanovanjske hi 
in se vselili brez uporabnih dov1 

ljenj, da si ustrezna dovoljenja čil 
preje pridobijo. 
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V; PRAZNIKU IN 30-LETNICI VSTAJE 

spomin na narodnoosvobodilno borbo in na velik doprinos in zasluge pionirjev v tem boju nosijo naši pionirji 
) leto kurirčkovo jx>što. V torbi pa ni, kakor za časa borbe, tajnih obvestil in vojaških navodil, ampak čestitke 
irjev našemu predsedniku Titu za njegov rojstni dan. 
ečani in veliki so ti dnevi za vse pionirje na vsaki šoli, ko se pripravljajo za prevzem in oddajo kurirčkove pošte, 
lost prično že s pisanjem prostega spisa z naslovom „Vstaja v mojem kraju". Najboljše spise priključijo 
enim čestitkam tovarišu Titu in jih vlože v torbo. 
vke so razpostavljene po šolah naše občine, kjer so sprejemi oziroma oddaje kurirčkove torbe. Letos je bila pot 
i kurirjev vključena v Koroško progo, ki se je pričela v Šoštanju in se končala obenem z drugimi programi naše 
blike v Ljubljani. Seveda pa te poti od javke do javke niso tako enostavne, kakor bi si mislili. Treba, se je skrivati 
sovražnikom, da partizanske tajnosti ne pridejo v roke okupatorju, 
stos je šlo vse po sreči, treba je bilo pač izbrati varne in skrivne potu 
ne 8. maja so pionirji osnovne šole Gozd prevzeli na Črnivcu pri spomeniku NOB torbo od pionirskega odreda 
irske občine. 
avnostnemu govoru je sledil lep kulturni program. Nato je torba šla na pot od javke do javke v naši občini, 
od so jo navdušeno sprejeli in jo počastili s kulturno prireditvijo in se od nje poslovili s pionirsko himno, 
onirji osnovne šole Frana Albrehta so jo dne 12. maja ponesli do javke pri osnovni šoli na Homcu, kjer so jo 
Sili pionirjem domžalske občine. 
)hvalno je omeniti sodelovanje članov naše občinske organizacije zveze borcev. Udeležili so se prevzema 
rčkove pošte na Črnivcu, kjer so zbrane pionirje obeh občin prijetno presenetili s prisrčnimi pozdravi Prav tako 
pri predaji v domžalsko občino na Homcu. Na javki pred spomenikom revolucije v Kamniku pa so počastili naše 
ače pionirje — kurirjez zastavami in prapori ter pozdravnim govorom, v katerega so vključili svoje doživljaje iz 
dnoosvobodilnega boja. Naši pionirji so jih navdušeno sprejeli v zavesti, da so oni verni čuvarji in vodje novega 

ep in velik je ta vsakoletni spomin in je prav, da ne pride v pozabo, 
estitamo jim in jih pozdravljamo z njihovim: „Za domovino s Titom naprej!' M. B. 

Ob občinskem prazniku 
27. juliju 

čestita vsem občanom 
TOVARNA USNJA 
KAMNIK 

Naše proizvodne posebnosti 
so: 

— galanterijsko usnje 
— velur za obutev in 

oblačila 

Ob občinskem 
prazniku 27. juliju 
čestita 
vsem delovnim ljudem 
montažno podjetje 

A L P R E M 
Kamnik 

K O M U N A L N O 
PODJETJE 
K A M N I K 

čestita ob občinskem 
prazniku vsem občanom 
Kamnika in se priporoča 
s svojimi uslugami 

Splošno gradbeno podetje GRADITELJ Kamnik 

ČESTITA OB OBČINSKEM P R A Z N I K U — 27. JULIJU 

VSEM OBČANOM IN POSLOVNIM PRIJATELJEM 

Priporoča svoja kvalitetna gradbena dela, ki jih opravi hitro, solidno in poceni. 

G O Z D N O 
G O S P O D A R S T V O 
L J U B L J A N A 

OBRAT K A M N I K 

se pridružuje 
čestitkam za občinski 
praznik 27. julij 

VESNA K A M N I K — 

pekarna in slaščičarna 

čestita vsem občanom 

ob občinskem prazniku 

L J U B L J A N S K A 
B A N K A 
podružnica Kamnik 

čestita 
vsem vlagateljem in 
občanom za občinski 
praznik 27. julij 

Tekstilna tovarna »SV I LAN I T« Kamnik 
vam nudi: 

— brisače za dom, plažo in potovanje iz UNI, VELUR in Twin 
FROTIRJA 

— konfekcijske izdelke iz frotirja 
— moške kravate iz sintetike izdelane po evropski modi 

Se priporočamo in čestitamo vsem občanom Kamnika za občinski praznik. 

SPREJEM KURIRČKOVE POŠTE PRED SPOMENIKOM REVOLUCIJE V KAMNIKU 

Čestitkam 
ob občinskem prazniku 
se pridružuje tudi 

L O N Č A R S K A 
Z A D R U G A 
K O M E N D A 

w w v w ^ w v w / 7 v w v w v w y 

Tovarna 
pogrebne opreme 

MENINA 
Smarca pri Kamniku 

čestita ob občinskem 

prazniku vsem občanom 

Čestitkam za občinski 
praznik se pridružuje 
kolektiv obrtnega 
rnontažnega podjetja 

ZARJA Kamnik 

in se priporoča 
za naročila 

dolgim sprevodom motornih vozil se je v soboto, 12. junija, popoldne začelo praznovanje krajevnega praznika v 
niški Bistrici. Od velikega jezu je z zastavami na čelu krenila dolga kolona okrašenih motornih koles in vozil 
Vod se je ustavil na križišču v Stahovici, od koder so udeleženci in ostali domačini krenili v dvorano na Vegrad, 
je bila proslava s kulturnim programom. 
ranče Kregar, predsednik krajevne skupnosti, je v slavnostnem govoru orisal trpljenje prebivalcev vasi pod 
niškimi planinami, ki so v narodnoosvobodilni vojni dale 144 žrtev. V spomin na 9. junij 1942, ko je kamniška 
napadla žanda rmarijsko postajo v Stahovici in je v boju z Nemci padel partizan Jurij Lipnik, praznujejo 

ivalci krajevne skupnosti Kamniške Bistrice letos že sedemnajstič svoj krajevni praznik. 
o letos praznujemo 30-letnico naše vstaje, je poudaril France Kregar, ne moremo mimo tega, da nam nekateri še 
o ne priznajo ogromne škode in številnih žrtev, ki jih je Jugoslavija žrtvovala v drugi svetovni vojni, 
ieležencem proslave in vsem občanom Kamniške Bistrice je izrekel iskrene čestitke ob njihovem prazniku tudi 
to Gobec, predsednik občinske skupščine. 
kulturnem programu so s partizanskimi pesmimi in recitacijami sodelovali učenci osnovne šole v Stranjah, 

linski pevski zbor je za proslavo pripravila tovarišica Jelka Slavič, otroški zbor pa Rajka Pogačar, ki je poskrbela 
za folklorni nastop najmlajših. Res ljubka je bila poskočna gorenjska polka, ki so jo zaplesali v narodne noše 
peni otroški pari. Dramski krožek je pod vodstvom Anice Urbanija pripravil pester izbor recitacij naših 
ižanskih pesnikov. 
si udeleženci proslave so bih s programom izredno zadovoljni, saj je bil res dobro pripravljen in je tekel brez 
»ja. Pri njegovi izvedbi je sodelovalo kar 174 učencev. 
> končani proslavi se je na prostoru okrog doma na Vegradu razvilo prijetno tovariško srečanje, pari so se zavrteli 
'skočnem ritmu zabavnega ansambla. Veselega razpoloženja ni moglo zmotiti hladno vreme tega junijskega 
fc. S. 

T I T A N TOVARNA KOVINSKIH IZDELKOV IN LIVARNA KAMNIK 
proizvaja: 

— fitinge črne in pocinkane 
— ključavnice navadne In cilindrične 
— obešanke navadne In cilindrične 
— motorne mesoreznice in drobilke za orehe 
— ulitke iz temprane litine za avtomobilsko, strojno in eiektro industrijo 

CENJENIM POTROŠNIKOM PRIPOROČAMO NASE IZDELKE IN ČESTITAMO ZA OBČINSKI 
PRAZNIK! 

Obrtno podjetje 
S L O G A Moste 

čestita / 

ob občinskem prazniku 
in priporoča 
svoje izdelke 

Čestitkam 
za občinski praznik 
se pridružuje 

Državna založba 
Slovenije 
K N J I G A R N A I N 
P A P I R N I C A 
K A M N I K 

Ž I V I L S K A 
I N D U S T R I J A 
K A M N I K 

čestita ob občinskem 
prazniku 27. juliju in 
priporoča svoje 
kvalitetne izdtelke 

KRAJEVNI PRAZNIK V ČRNI 
krajevni skupnosti Črna so v nedeljo, 11. julija, slovesno praznovali svoj krajevni praznik v spomin na 8. juhj 

2, ko so okupatorji v dolini Črne ustrelili 51 talcev. 
> sprevodu v katerem so sodelovali številni avtomobilisti in motoristi se je na dvorišču pri Logarju razvila 
tona, vendar prisrčna slovesnost. Predsednik krajevne skupnosti Adolf Žagar je številnim zbranim občanom 
lil spomin na težke, vendar slavne dni naše polpretekle zgodovine in orisal razvoj krajevne skupnosti Črna v 
jih letih. Posebej je podčrtal dve nalogi, k i so si jih prebivalci Čme zastavili z glasovanjem za krajevni 
»prispevek, in sicer izgradnjo vodovoda na Gozd ter postavitev novega transformatorja na Smrečju, 
deležence slovesnosti je v imenu občinske skupščine in družbenopoUtičnih organizacij pozdravu in jim čestital k 
niku sekretar občinske konference SZDL in republiški poslanec Franc Svetelj. 
pisanem kulturnem sporedu so sodelovali učenci osnovne šole Stranje in Črna. Navzoči so s posebnim 

'ušenjem pozdravili nastop Tria izpod planin, ki ga sestavljajo Domine, Breda in Janez iz Stahovice. Veselo 
novanje v Črni se je ob zvokih harmonike in razigrani pesmi nadaljevalo še pozno v noč. S. 

INDUSTRIJA POHIŠTVA 

»STOL« — Kamnik 

S P R E J M E 

1. mizarje 
2. vajence za poklic pohištveni 

mizar 

Vajenci se bodo učili v zelo ugodnih razmerah. 

Vloge sprejema in daje informacije kadrovsko-socialna 
služba podjetja. 

OBVESTILA 

Frančiškanska knjižnica v 
Kamniku je začasno zaprta za
radi internega preurejanja samo
stanskih prostorov. Varuh knjiž
nice je zaprosil občinsko skup
ščino za ustreznejše in dostop
nejše prostore. 

Obveščamo prebivalce starega 
dela Kamnika, da lahko nabavijo 
strešno opeko - bobrovec. Ope
ka je narazpolago pri Muzeju 
Kamnik na gradu Zaprice. 

Industrija pohištva 
STOL Kamnik 

priporoča svoje 
kvalitetne izdelke 
Ob^ občinskem prazniku 
čestita vsem delovnim 
ljudem 

PODJETJE 

»KAMNIK« v Kamniku 

TRGOVSKO PODJETJE 

KOČNA Kamnik 

čestita ob občinskem prazniku 27. Juliju 
in priporoča obisk v svojih zelo dobro založenih 
trgovinah 

Obrtno podjetje 
USLUGA 
Kamnik 

čestita vsem občanom 
Kamnika za občinski 
praznik 27. julij 

ČESTITA VSEM OBČANOM IN DELOVNIM 

K O L E K T I V O M OB OBČINSKEM P R A Z N I K U 

27. JULIJU 

Industrijski kombinat SVIT KAMNIK 
ČESTITA OB OBČINSKEM P R A Z N I K U 27. JULIJU IN PRIPOROČA SVOJE 
IZDELKE: 

— elektroinstalacljski material — vsi varovalni elementi in izdelki iz 
steatlta za potrebe industrije 

— dekorativna keramika 
— elektroizolacijski material — beugier cevi, oljno platno, oljni papir, 

trakovi 
— vse vrste polirnih in brusilnih past za kovinsko in lesno industrijo, 

razna čistilna sredstva za gospodinjstvo 
— vse vrste modnih gumbov 
— PVC vodovodne in bergman cevi 
— vse vrste plastične embalaže za kemijsko in farmacevtsko industrijo 
— razni poliester profili in cevi ter elementi po želji kupca 

Svojim odjemalcem se priporoča. 
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II. S R E Č A N J E P I O N I R J E V Z G O D O V I N A R J E V 

V S T A J A V D O M A Č E M K R A J U 
Letos mineva trideset let od začetka narodnoosvobo

dilnega boja jugoslovanskih narodov. Julija 1941 je bil 
mesec, v katerem so naši narodi začeli izpolnjevati parole 
marčevskih demonstracij »bolje rat nego pakt", „boljegrob 
nego rop". Stopili so v boj proti novemu družbenemu redu, 
ki ga je prinašal okupator, ter v boj za rešitev socialnih in 
nacionalnih pravic. V osrčju okupirane Evrope se je začel 
boj proti do sedaj nepremagljivim armadam sil osi. 

Ob teni jubileju so se podrobneje seznanili s slavnimi zgo
dovinskimi dnevi naše polpreteklosti tudi pionirji — naši naj
mlajši, ki grozot in posledic vojne niso občutili, saj so se 
rodili v svobodi. Pionirji so se odzvali natečaju na temo 
VSTAJA V DOMAČEM KRAJU, ki jo je V okviru jugoslo
vanskih pionirskih iger razpisala ZPM. 

Natečaj je imel dva dela. V prvem delu so pionirji in 
pionirke tekmovali v okviru pionirskih odredov in občin. 
Vsaka tekmovalna skupina je morala izdelati pismeni ela
borat do 15 tipkanih strani in ga opremiti s slikovnim ma
terialom in topografskimi kartami. Ocenjevale so jih posebne 
strokovne komisije pri občinskih zvezah DPM. Najboljša sku
pina iz vsake občine, po dva pionirja in mentor, se je ude
ležila drugega dela — II. republiškega srečanja zgodovinarjev 
v Kamniku. 

Pomen natečaja je predvsem v tem, da so se pionirji nepo
sredno vključili v proučevanje, zbiranje gradiva in doku
mentov iz naše revolucije in se z njo seznanjali tudi v raz
govoru s preživelimi pričami - borci, prvoborci - NOB. 
Pionirji so to' delo opravljali celih šest mesecev. Kako so 
naloge uspele, je bilo v veliki meri odvisno od mentorja ki je 
delo mladih usmerjal in jim dajal potrebne napotke. 

Natečaju kamniške občine se je odzvalo vseh pet osnovnih 
šol. Najprizadevnejši so bili pionirji Osnovne šole Stranje. 
Zbrali so ogromno spominskega gradiva, pisem iz okupator
jevih zaporov, šolski zvezek, ki kaže na zamenjavo sloven
skega pouka z nemškim, celo specialko angleškega pilota 
itd., ter izdelali tudi najboljši elaborat. 

To najboljše delo bomo objavili v nadaljevanjih v Kam
niškem občanu. 

MLADI 
ZGODOVINARJI 
IZ STRANJ 
SO ZAPISALI: 

Prišlo je leto 1941. Začela 
seje vojna. Prišel je čas krva
vega pobijanja, čas, ko so 
kar naprej gorele hiše, ko so 
izseljevali ljudi, jih zverinsko 

mučili in . . . Ne, saj se vsega 
ne da napisati. Vojna ne po
zna usmiljenja. Niti koščka 
usmiljenja. Trpljenje ni pri
hranjeno nikomur. O vojni 
vedo največ ljudje, ki so jo 
sami doživeli 

Otroci pa spoznavamo 
vojni čas košček za 
koščkom po pripovedovanju 

starejših ljudi, po pripovedo
vanju borcev, beremo knjige, 
obiskujemo muzeje, tabo
rišča in spomenike, gledamo 
filme. 

Zdaj vemo o vojni že 
mnogo več. Odzvali smo se 
namreč natečaju Vstaja v 
domačem kraju in več mese
cev vojni čas na našem po
dročju pridno preučevali. K 
preučevanju smo povabili 
vse pionirje od 1. do 8. raz
reda. Pridno smo zbirali in 
pripravljali zgodovinsko gra
divo iz časa NOB; pogovar
jali smo se z bivšimi borci -
partizani, z ljudmi, ki so de
lali v ilegali, z ljudmi, ki so 
po svojih močeh pomagali 
našemu narodnoosvobodil
nemu gibanju. O vsem tem 
smo pripravili tudi razstavo. 

Zbrano gradivo smo pre
gledali in uredili v elaborat. 

Učenci 1. razreda so o 
vojni napisali tole: 

Nekoč je bila vojna. V 
Stranje so prišli Nemci. Po
žgali so hiše. Otroci so bili 
lačni. Očetje so odšli v parti
zane. Imeli so puške. Par
tizani so premagali Nemce. 

MARINKA KREGAR 
1. b razred 

Nekoč je bila vojna. Naš 
očka je bil partizan. Imel je 
puško. Bilo pa je veliko par
tizanov. Partizani so bili 
hrabri. Premagali so Nemce. 

IRENA ŠINKOVEC, 
1. b razred 

Učenec drugega razreda je 
napisal tole: 

6. aprila 1941 so Nemci 
napadli našo domovino. 
Sprva so se partizani bojevali 

s kamenjem. Kadar so ubili 
kakega Nemca, so mu vzeli 
orožje. In tako so si parti
zani pridobivali orožje. Lju
di so odganjali v tujino in jih 
tam mučili, stradali in stre
ljali. Partizani so vedno bolj 
dobivali orožje in nove tova
riše, a Nemci so bili le takrat 
korajžni, če jih je bilo deset
krat več kot partizanov. 
Nemci so odganjali tudi 
majhne otroke. Otroci so 
jim morali delati pomivalne 
mrežice. 

Partizani se Nemcem niso 
pustili in so se bojevali toli
ko časa, da so jih premagali. 

JANKO JERAN, 
2. razred 

Učenec tretjega razreda je 
napisal tole: 

Vojna se je pričela 6. apri
la 1941. leta. Nemci, Itali
jani in Madžari so hoteli na
še ljudi pokončati, a pogum
ni ljudje so šli v gozdove in 
se sovražniku uprli. Nekateri 
ljudje so mislili, da bodo fa
šisti zmagali in so šli raje k 
izdajalcem in izdajali parti
zane. Partizani so morali biti 
želo pogumni, saj so se upali 
napadati sovražnika, kije bil 
oborožen od nog do glave. 
Fašisti so večkrat pridrveli s 
svojimi bombniki in bom
bardirali našo domovino. 
Naše ljudi so mučili, jih pre
tepali, zapirali v plinske ce
lice, streljali in obešali. Res 
je bilo hudo v vojni, toda 
zmagali so partizani, ker so 
imeli junaško srce in veliko 
ljubezni do domovine. Da
nes nam je lepo, ker živimo 
v svobodni domovini. 

IGOR BROZOVIC, 
3. razred 

Učenci višjjh razredov pa 
so pri preučevanju vstaje v 
domačem kraju zvedeli: 

ZAČETEK VOJNE 
6. aprila 1941 so nemški 

in 'italijanski fašisti napadli 
Jugoslavijo. V nekaj dneh so 
porazili jugoslovansko kra
ljevsko vojsko in zasedli Slo
venijo. 

Ljudje se dobro spominja
jo cvetne nedelje v aprilu 
1941. V cerkev so nesli bu-
tarice in oljčne vejice. Med 
tem so nad Ljubljano pri
letela nemška letala. Začulo 
se je brnenje letal in grmenje 
topov. Ljudje so takoj ve
deli, kaj to pomeni. Vsuli so 
se iz cerkve. Žene in otroci 
so začeli jokati, ker so ve
deli, da bodo možje in 
očetje odšli v vojsko. Vsi so 
hiteli domov. Otroci so me
tali butare proč, saj so ve
deli, da bo sedaj vojna in da 
jim ne bodo potrebne. 
Moški so dobivali pozive. 
Tisti, ki so bili poklicani v 
vojsko, so od žalosti popi
vali. Čez nekaj dni se je raz
burjenje na zunaj malo po
leglo. Nekateri so mislili, da 
jim bo pod Nemci bolje. Pre
pričani so bili, da so Nemci 
nepremagljivi in da se jim 
zato tudi ne izplača upirati. 

Vojaki so sredi tedna za
čeli prihajati domov. Neka
teri so prinesli orožje do
mov, drugi pa so ga na poti 
domov metali proč. Kmalu 
so ljudje začutili močan 
vpliv komunistične partije. 
Komunisti so ljudem takoj 
povedali, da se bo prava voj
na šele začela. 

Nemci so prišli v naš kraj 
šele 12. aprila 1941. Ustavili 
so se pa le toliko, da so po
kazali, da so tu oni gospo
dar. Požgali so vasi Koreno 
in Zlato polje. Ljudje so 
kmalu spoznali v Nemcih so
vražnika. 

Takoj po izbruhu vojne je 
bila cesta skozi Črnuče noč 
in dan polna vojakov, topov 
in živine. Oblasti so 10. apri
la 1941 izdale ukaz porušiti 
oba mostova, cestnega in že
lezniškega. Popoldne pa je 
prišla že novica, da bosta 
mostova ostala. 11. aprila 
1941 so prišli v Ljubljano 
prvi Italijani. Zažgali so skla
dišče bencina in nafte. V so
teski pri Šentjakobu je go
relo skladišče granat. Bom
bardirali so tudi radijski od
dajnik v Domžalah. \ 

S prihodom Nemcev v 
Črnuče se je v šolah začel 
nemški pouk in nehal slo
venski. Dali so ukaz, da si 
mora vsaka hiša priskrbeti 
nemško zastavo. V Črnučah 
je bila tudi tajna policija, ge
stapo. Nastanila se je v ba
raki na mostu. Ob baraki je 
visela zastava s kljukastim 
križem. Odslej so smeli čez 
most le ljudje s prepustnico. 
Prenašanje blaga preko mo
stu je bilo strogo prepove
dano. Sumljive ljudi so v ba
raki pregledali. 

(Se bo nadaljevalo) 
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SCHUMI NIMA PRAV 
Trditvi, da je kamniško jezero odteklo leta 1320 in odplavilo samostan 

minoritov, seveda ne moremo pritrditi Že Stiasnv je opozoril, da so 
Schumijeve navedbe napačne (Stiasnv: Kamnik, str. 137). Schumi opira 
svoje zaključke predvsem na dejstvo, da so pri gradnji mekinjškega samo
stana sodelovali minoriti. To pa seveda še ne pomeni, da je bil samostan v 
bližini Kamnika. T i so kaj lahko prišli od drugod kot pomagači pri gradnji in 
poznavalci organizacije samostanskega življenja. V tem bi dali prav prof. 
Zupančiču, ki zanika Valvasorjevo poročilo o samostanu med Kamnikom in 
Mengšem. Schumi gradi svoje sklepe predvsem na letnici gradnje mekinjškega 
samostana in ljudskem izročilu o propasti samostana, kakor gaje zabeležil 
Valvasor. Pri tem ga ne mori dejstvo, da je bil Kamnik že sto let prej mesto 
in da je skozi mesto vodila cesta v Tuhinjsko dolino. Sam Schumi pa v istem 
zborniku (Archiv II. str. 257) objavlja pogodbo o prodaji hiše v Kamniku 
dne 30. avgusta 1301: Friderik Apec, sin pokojnega Ulrika, proda ob 
soglasju in odpovedi dedičev gornjegrajskemu opatu Ulfingu svojo hišo z 
zemljiščem in pritiklinami, ležečo v mestu Kamniku pri vratih, ki vodijo 
naravnost k farni cerkvi, na levi strani vzpetosti, ki se imenuje Klanec, za 25 
mark oglejskih pfenigov. 

Zato seveda takrat kamniškega jezera ni bilo in cesta je vodila naravnost 
skozi mesto čez Klanec, ki je danes na obeh straneh Semčevega predora. 

Tako smo pregledali v glavnem vse vire, ki govorijo o kamniškem jezeru. 
Vsi se naslanjajo na ljudsko izročilo, ki pa mora imeti nekje svoj izvir in 
upravičenost. Poizkusili bomo prikazati vse okoliščine, ki so botrovale 
legendi o kamniškem jezeru. To pa je že poglavje zase. 

OD KAMNIŠKEGA JEZERA 
JE OSTALA LE SKROMNA LUŽA 

O jezeru, ki naj bi pljuskalo ob skale Malega gradu, bi težko navedli kak 
oprijemljiv podatek. Res je kotlina od Kamnika do Stahovice podobna jezer
ski kotlini s terasami. Na najvišji leži Godič. Toda take terase so tudi južno 
od Kamnika, najvišja pe je podgorska. Vse te terase je izoblikovala zadnja 
ledena doba, kije trajala 60.000 let! 

Poglejmo Žalski hrib! Cesta je vsekala v skalo, ki jo sestavlja konglomerat 
ali sprimek rečnega kamenja. Zemljeslpvci Ojeologi) mu prisojajo starost 
najmanj 15 milijonov let! Ko so kopali jarek za kanalizacijo, so na Perovem 
naleteli še na trši konglomerat, ki je mnogo starejši kot oni na Žalskem 
hribu. Vse to so v davnini nanesle vode iz planinskega območja, Na tako 
konglomeratno podlago se je ugnezdila ob Žalskem hribu skala, ki se je po 
mnenju nekaterih zemljeslovcev odtrgala od Starega grada, sprijeto rečno 
kamenje Žalskega hriba pa se je ob premikih zemeljske skorje dvignilo iz 
globine. Nikakor pa ga ni voda nanesla na Žale, kot bi kdo mislil. 

Prehod med Malim in Starim gradom je gotovo voda večkrat zasula, silne 
zemeljske spremembe v poledeni dobi pa so čedalje bolj poglabljale dno 
odtoka vode. Pod najvišjo teraso se je izoblikovala nova med železniško 
progo in Ljubljansko cesto, potem pa še tretja, na kateri je vas Perovo. 

Prostor, na katerem je zdaj mesto Kamnik, je bil gotovo pred naselitvijo 
hladen in vlažen, namakali pa so ga studenci z ZaL Po jarku, ki je tekel 
vzporedno z današnjo Slandrovo ulico (glej v VI. Kaem zborniku 1960 
sestavek dr. Emflijana Cevca ,,Kamniški mestni obrambni jarek") je voda 
otekala najbrž v smeri današnje Maistrove ulice. V času, ko je bila že na 
Šutni ljudska naselbina, trg najbrž ni bil več pod vodo, da bi ustvaril legendo 
o jezeru. 

Pač pa je pripovedovanje o jezeru lahko ohranjala luža, ki je zavzemala ves 
današnji prostor med Potjo na Poljane in Tunjiško cesto. Središče te luže je 
bilo tam, kjer so za samopostrežno trgovino stanovanjski bloki podjetja 
Kamnik. O tej luži ali bazi oziroma jezercu imamo zanesljiv podatek. Parapat 
navaja v dokumentu 119 svojih doneskov o zgodovini Kamnika iz leta 1510 
sledeče: V nedeljo pred novim letom je Henrik Rechpockh, kamniški 
meščan, prodal mestnemu špitalu hišo in dvorišče na trgu in vrt ob luži (an 

den Lagkhen) pred mestom. Iz leta 1511 pa navaja še podatek, daje vdova 
Katarina Urbanova volila farni cerkvi 40 šilingov dohodkov od vrta ob luži 
„Lagkhen" pred mestom. Beseda „Lagkhen" pač pomeni v nemškem jeziku 
lužo, baro in sploh stoječo vodo. To lužo je oskrboval z vodo potok, ki še 
danes teče s Poljan, odtekal pa je v smeri današnje Tomšičeve ulice. Ko so 
lani kopali jarek za kanalizacijo v Tomšičevi ulici, so v vsej dolžini naleteli v 
globini dveh metrov na 40 cm debelo plast ilovnega blata, ki ga je v daljši 
dobi naplavil potok s Poljan. Ne smemo pozabiti, da je današnje cestišče 
zaradi stalnega nasipanja tako na trgu kot v ulicah ponekod tudi meter višje 
kot pred poldrugim stoletjem. Kdaj se je izsušila luža na Grabnu, ne bi mogli 
trditi. Na votivni sliki v Zakalu iz leta 1779 ta del Grabna še vedno napravlja 
vtis pravkar izsušene luže, na robu katere stoji na samem visok križ. 

Žal moramo s tako skromnimi podatki zaključiti razglabljanje o legen
darnem kamniškem jezeru. 

O NEVELJSKEM JEZERU 
Dejstvo, da še danes v Nevljah vsak delovnik ob treh popoldne zvoni, ima 

brez dvoma nekje svoj zanesljiv začetek. Z^oni v spomin na uro, ko je jezero 
odteklo. Jezero pa je segalo do skalne stene, na kateri stoji cerkev sv. Jurija 
ob jezeru. Kaj naj si ob tem mislimo? 

Nevjjica je hudournik, ki ob hudem deževju prinaša mnogo gramoza in 
ruši bregove. Tako je v davnini izdolbla več teras, k i nam vzbujajo vtis o 
bregovih nekakega jezera. Čim bolj je poglabljala strugo, tem niže so se 
izoblikovale terase. Hudournik zareže ovinek v breg, ga širi in dolbe, na 
nasprotni strani pa se spet vrže v nov ovinek. To se dogaja še danes, če ne 
uravnamo ali reguliramo bregov. Še hujša razdejanja povzroča Bistrica vse od 
Stahovice do Domžal Sami smo se lahko o tem že večkrat prepričali Tako 
je bilo tudi v preteklosti. Poglejmo teraso, nad katero je zgrajeno naselje hiš 
ob Drnovškovi cesti. Čeprav vse kaže, da je to teraso napravila Nevljica, ko je 
premeščala strugo in se morda nekoč tudi v tej smeri iztekala v Bistrico, se 
vendar ne moremo ubraniti vtisa, da je bil nekoč ta del vse do Pod skale pod 
vodo in je kot Jezero" segal tja do neveljske cerkve. Tisti del ob črpalki 
kamniškega vodovoda je še danes zamočvirjen in ob deževju ga pogosto 
poplavi voda. Pred prvo svetovno vojno je bila tu skoro sleherno zimo ledena 
ploskev in Kamničani so imeli svoj drsalni klub. 

Ko sta Bistrica in Nevljica poglobili strugo, se je izsušil tudi ta del 
zemljišča, ne smemo pa prezreti, da ga je voda v zadnjih desetletjih že 
večkrat poplavila in prekrila s peskom. Zato so leta 1938 odrezali ovinek 
Nevljice pod cerkvijo in zarezali novo strugo, da bi imela voda hitrejši odtok. 
Pri tem so odkrili kosti mamuta, ki je tu našel smrt>pred 50.000 leti in je 
zdaj ponos naravoslovnega muzeja v Ljubljani. 

Kam naj zdaj pri vseh teh ugotovitvah postavimo neveljsko jezero? 
Gospodarji Starega gradu so imeli okrog gradu globok jarek, v katerem so 
hranili srne in jelene, da so lahko imenitnim gostom postregli z okusno 
divjačino. O tem lahko beremo v III. Kamniškem zborniku 1957 na strani 
109. Ustno izročilo tudi pripoveduje, da so v smeri proti Tolsti gori ob 
izvirku nekega studenca imeli bazen z ribami, ki ga je studenec oskrboval s 
svežo vodo. Ribe pa je v vedru nosil grajski ribič iz Nevljice. Tako je grajska 
gospoda lahko takoj postregla goste z ribami. Na Nevljici pa je bil ribnik, 
nekako jezerce, ki je bil zaprt proti jugu z laporno steno med Vidičevo hišo 
in pokopališčem. Voda je odtekala čez jez najbrž tam, kjer se je stara struga 
zarezala v steno, na kateri stoji neveljska cerkev. Ob izhodu iz jezera je imel 
svojo hišo grajski ribič. Še danes pravijo hiši št. 31 (stara številka hiše je 4) 
„pri ribiču", čeprav jo že izpodriva nov naziv „pri Štajercu", ker je sedanji 
gospodar Černevšek doma iz Štajerske. 

Ta ribnik oziroma .jezero" je bil pravzaprav nekaka večja luža, globoka 
kak meter ali dva. Morda so v njo dovajali vodo po kakem odtoku, ker si pač 
drugače ne moremo misliti, da bi ga Nevljica ne zasula z gramozom. Ko se je 
nekoč utrgal oblak, je močan naval vode predrl laporno steno, struga se je 
poglobila in jezero je odteklo. To je bilo baje ob treh popoldne in v tem času 
se je že večkrat utrgal oblak nad Tuhinjsko dolino. Spomnimo se razdejanja, 

ki ga je povzročil pred tremi leti, ko je Nevljica butala ob most v Nevljal 
Novem trgu pa se je pretakala voda komaj dve pedi pod mostom. Še hujše 
je prelom oblaka prizadejal obrežje ob Nevljici ob koncu stoletja, ko j ' 
predmestju Podgora voda odplavila Bečov mlin in poškodovala most i 
Bistrico, da so potem leta 1896 zgradili sedanji železni most. 

Kdaj je torej po takem prelomu oblaka odteklo neveljsko jezero/ 
seveda težko ugotoviti, na vsak način pa mnogo kasneje kot to nav 
Schumi. Morda nekaj pred letom 1663, ko so zgradili pokopališki zid 

POGLED NA KAMNIK KONEC 18. STOLETJA, KO JE TA D 
MESTA POD MALIM GRADOM POGOREL 
strugo Nevljice, o čemer je govor na drugem mestu. Da je voda lahko 
rezala svoj tok v novi strugi, vidimo zdaj v Nevljah pri gradnji mrtvašni 
Razkrito zemljišče nam kaže sloje krhkega lapora, na katerem stoji nevclj! 
cerkev. Legenda o jezeru, ki je odteklo, pa je še vedno živa, saj cerkov 
Tone Golob vsako popoldne ob treh zamaje nevcljski zvon. 

OBROČI V SKALNI STENI 
Tudi v domišljiji ljudstva obstoječe neveljsko jezero ima v strmi sk 

steni pod cerkvijo železne obroče, na katere so baje čolnarji priveze 
čolne. Stena nad nekdanjo strugo Nevljice je porasla z grmovjem in je mc 
20 metrov visoka. Obroči naj bi bili 7 metrov pod pokopališkim zid 
Starejši občani so jih še videli. Cerkovnik Tone. Golob meni, daje en ofc 
blizu tam, kjer je nagrobnik Jerneja Klemenca. Nande Novak se spominja 
je z ostalimi vrstniki iz šole grede z vrha zidu metal kamenje v obroč, 
otroke je bila to imenitna zabava, saj je vsakemu zadetku odgovoril kovil 
zven. 

(Se bo nadaljeva 



V soboto, 26. junija, je bila v 
irostorih kamniške občinske 
kupščine skromna, vendar pri-
rčna slovesnost. V navzočnosti 
Iružbenih in javnih delavcev 
Camnika, kulturnih in znan-
itvenih delavcev - Kamniča-
IOV, ki živijo in delajo v Ljub-
jani, je Vinko Gobec, predsed-
lik občinske skupščine, izročil 
istino o podelitvi naslova čast-
lega občana akademiku prof. 
lr. Francetu Steletu. 

V krajši obrazložitvi je pred
sednik poudaril, da se je občin
ska skupščina odločila za pode-
itev tega najvišjega priznanja 

kamniškemu rojaku dr. Steletu 
za njegove izredne zasluge na 
področju slovenske in jugoslo
vanske umetnostne zgodovine 
in še posebej ob njegovem viso
kem življenjskem jubileju -
85-letnici. 

Predsednik krajevne skupno
sti Tunjice, kjer je bil lavljenec 
rojen, pa je v imenu občanov 
izročil dr. Steletu sliko s tunji-
škim motivom, delo akadem
skega slikarja Ferda Majerja. 

Ko se je s toplmini besedami 
zahvalil za tolikšno pozornost, 
je dr* Štele med drugim dejal: 

Zelo sem bil presenečen, ko 
sem se sinoči po nekajteden-

V A S L O V Č A S T N E G A O B C A N A V A M P O D E L J U J E M O Z A D O L 
G O L E T N O D E L O I N V E L I K E U S P E H E N A P O L J U U M E T 
N O S T N E Z G O D O V T N E , J E D E J A L V I N K O G O B E C , P R E D S E D 
NIK S K U P Š Č I N E , K O J E I Z R O Č A L L I S T I N O A K A D E M I K U 
P R O F . D R . F R A N C E T U S T E L E T U . 

skem potovanju po Evropi vrnil 
domov in prebral vaše sporo
čilo, ki me je čakalo. Odlikovali 
ste me za moje delo v umet
nostni zgodovini. To delo se ne 
veže le na Slovenijo ali Jugosla
vijo, pač pa tudi na Kamnik. 
Tudi pred trojico Cankar, Voje-
slav Bole in menoj Slovenci ni
smo bili brez umetnostne zgo
dovine. Imeli smo sposobne 
ljudi, ki pa so zbirali v tujini, 
ker se doma niso mogli uvelja
viti. Prve temelje je položil mo-
ravški rojak Flis, ljubljanski ka
nonik, on je ustvaril termino
logijo, ki jo še danes uporab
ljamo. 

Poudariti je treba večno 
veljavno resnico: človek je pro
izvod časa in prostora, kjer se je 
rodil. Moj prostor so Tunjice, 
Podgorje, Kamnik. 

Na moj mladostni razvoj je 
vplivalo svojstveno vzdušje v 
teh krajih, ozračje, v katerem 
je, napr. v Kamniku, deloval 
znani zbiralec umetnin živino-
zdravnik Sadnikar, ozračje, v 
katerem je delovala kamniška 
čitalnica, za katere razvoj je 
imel zasluge tedanji občinski 
tajnik Jožko Štele, ki mi je od
piral pogled v nov svet umet
nosti, roman Sienkievviča Z 
ognjem in mečem . . . 

To je bilo ozračje pred letom 
1914. Ta duh Kamnika je po
osebljen v meni in bo ostal v 
meni do kraja. 

F. S. 

TEKMOVANJE V ZNANJU 
»VESELE ŠOLE« 

T O N I S E L K O Z O S N O V N E Š O L E F R A N A 
A L B R E H T A V K A M N I K U S E J E M E D 
U Č E N C I 5. R A Z R E D A N A J B O L J E 
O D R E Z A L 

Zadnje poročilo je zajelo potek tekmovanja v 
znanju v okviru naše občine, k i je bilo dne 17. 
aprila v Stranjah. Tu so se izkazali občinski prvaki 
po eden iz vsakega razreda od 3. do 8. Teh 6 prva
kov se je udeležilo področnega tekmovanja v Ljub
ljani. 

Teritorij vseh šol v Sloveniji je bil namreč raz
deljen na 9 področij. Na tekmovalnem področju v 
Ljubljani so se zbrali prvaki občin Litije, Gro-
supelj, Ribnice, Kočevja, Idrije, Domžal, Kamnika 
ter prvaki vseh občin mesta Ljubljane. Vprašalniki 
za preizkus znanja so bili seveda zahtevnejši Na 
tem tekmovanju se je za vsak razred od tretjega 
dalje izločil po en področni prvak. 

Učenec osnovne šole Frana Albrehta Kamnik 
Seiko Toni se je odlično odrezal in tako postal 
področni prvak 5. razreda. \ 

Prvaki so bih lepo nagrajeni, saj so dobili poleg 
diplome in značke tudi dragocena darila - Darwi-
love ure. 

Letošnje tekmovanje v znanju iz „Vesele šole" 
se je zaključilo v Ljubljani v nedeljo, 30. maja. Ta 
dan se je 54 glav sklonilo nad vprašalnike. Vsak 
tekmovalec je imel uro časa. Eno uro za 30 vpra
šanj in to za kar precej težkih. Sicer se iz našega 
področja ni nihče dokopal do republiškega prvaka, 
pač pa je naš področni prvak, Seiko Toni, dosegel 
tretje izmed devetih mest, kar tudi niso mačje 
solze. 

Vsem tekmovalcem iskreno čestitamo za dose
žene uspehe! Prvaku našega področja pa velja še 
posebna pohvala in iskrene želje, da ga v 
prihodnjem š olskem letu zagledamo na republiški 
tribuni prvakov znanja v Veseli šoli B. M. 

Turneja Lire po Poljski 

'EVCI U R E PRED SPOMENIKOM VELIKEGA POLJSKEGA 
ZNANSTVENIKA NIKOLAJA KOPERNIKA, KI STOJI PRED 
ZVEZDARNO V KATOWICAH 

V soboto, 26. junija, se je z eno
tedenske turneje po Poljski vrnil 
kamniški pevski zbor „Lire". Tur
neja je bila organizirana v okviru do
govora med Poljsko kulturno organi-
zaejo WOKO in Zvezo kulturno pro
svetnih organizacij Slovenije. Poleg 
koncerta v filharmoniji v Katowicah 
in v rudarskem okrevališču 80 km 
od Katovvic so posneli tudi šest pes
mi v studiu poljskega radia. Povsod, 
kjer so gostovali, so bili naši pevci z 
navdušenjem sprejeti, nekatere pes
mi pa so morali celo ponavljati Do
govorili so se tudi, da bodo poljski 
pevci prihodnje leto maja ali junija 
vrnili obisk. 

Na povratku so se pevci LIRE 
ustavili v nekdanjem koncentracij
skem taborišču Auschviz, kjer so 
pred steno smrti prižgali sveče in za
peli pesem v spomin našim žrtvam 
fašizma. 

USPELO SREČANJE 
MLADIH ZGODOVINARJEV 

Organizacija letošnjega dru
gega srečanja pionirjev zgodovi
narjev Slovenije je bila v rokah 
občinske zveze prijateljev mla
dine Kamnik. Organizatorji so 
pod vodstvom tovarišice Mare 
Rotove pripravili res pester pro-

žencem izrekel predsednik 
občinske skupščine Vinko Go
bec, ki je bil pokrovitelj tega sre
čanja. Gostje so si nato ogledali 
razstavo likovnih del na temo 
NOB, ki so jih izdelali učenci iz 
vseh šol v naši občini. 

nekdanje partizane in vprašanj ni 
hotelo biti ne konca ne kraja. 

Po končanem razgovoru je 
posebna žirija, ki je ocenjevala 
prispevke za natečaj na temo 
Vstaja v domačem kraju, ki jo je 
v okviru jugoslovanskih pionir
skih iger razpisala Zveze prija
teljev mladine, razglasila rezul
tate. Svoje delo so najbolje 
opravili mladi zgodovinarji pio
nirskega odreda osnovne šole v 
Stranjah pod vodstvom mento
rice Majde Štablajeve. Zato so 
prejeli prvo nagrado - foto
aparat. Drugo mesto je pripadlo 
zgodovinarjem iz Žužemberka, 
tretje mesto je zasedla odnosvna 
šola Jože Mihev iz Idrije, četrto 
pionirji osnovne šole Prule iz 
Ljubljane, peto osnovna šola 
Črenšovci iz Prekmurja, šesto 
osnovna šola Kobarid in sedmo 
osnovna šola Ilirska Bistrica. 

Profesor Tomaž Weber, pred
sednik žirije, je še posebej opo
zoril na prizadevanje stranjskih 
pionirjev, ki so zbrali veliko ori
ginalnih dokumentov. Med njimi S SREČANJA PIONIRJEV ZGODOVINARJEV NA VE 

LIKI PLANINI: Srečanje z borci je vsem udeležencem ostalov J? b i l . t u d i originalni dokument s 
v prijetnem spominu 

gram bivanja mladih zgodovinar
jev v Kamniku. 

Učenci obeh kamniških 
osnovnih šol so se radi odzvali 
vabilu, naj bodo dva dni gosti
telji svojih kolegov iz vse Slove
nije. Že v petek 25. junija po
poldne, so se na dvorišču Kam
niškega Muzeja na gradu Zapricc 
zbrali pionirji iz 20 občin iz vse 
Slovenije. Preko 60 jih je bilo, 
seveda so bili z njimi tudi njihovi 
mentorji in vzgojitelji. Prisrčne 

Naslednji dan so se srečali 
mentorji zgodovinskih krožkov 
in se pogovorili o svojem doseda
njem delu in bodočih načrtih. 
Nato so vsi udeleženci srečanja 
odšli na Veliko planino, kjer so 
mladim zgodovinarjem pripove
dovali svoja doživetja iz naše re
volucije in boja za svobodo kam
niški prvoborci Mirko Jerman, 
Mirko Podbevšek, Polde Staro-
vasnik in Roman Potočnik. 
Zbrali so se na ploščadi pred ho-

podpisom znanega Petra Stan-
teta-Skale. 

Potem, ko so podelili še 
nagrade Kurirčkove pošte, je 
predsednik občinske skup
ščine izrekel toplo zahvalo 
vsem, ki so sodelovali v tem 
tekmovanju, še posebej pa 
organizatorjem tega uspelega 
srečanja mladih zgodovinar
jev. Vsem ekipam je nato iz
ročil v spomin na to sreča
nje originalne kamniške ma-

pozdrave in tople želje je udele- telom Šimnovec, obkrožili jolike. S 

\ 

Dr. FRANCE STELE 

J A N E Z P R E G L E D J E V I M E 
N U O B Č A N O V T U N J I C I Z R O 
Č I L D R . S T E L E T U , T U N J I -
Š K E M U R O J A K U SPOMIN N A 
D O M A Č I K R A J , S L I K O A K A 
D E M S K E G A S L I K A R J A F E R 
D A M A Y E R J A 

21. februarja 1886 se je v Tunji-
cah pri Kamniku rodil France Stelc. 
Po ljudski šoli v Tunjicah in Kamni
ku je stopil na gimnazijo v Kranju. 
Leta 1907 se je vpisal na dunajski 
univerzi na slovensko filologijo in 
zgodovino, leta 1909 pa se je po
svetil zgodovinskim pomožnim 

vedam ur"umetnostni zgodovini kot 
izredni član v Institutu za avstrijsko 
zgodovinsko raziskovanje. Leta 
1911 je končal študije ter se kvali
ficiral za arhivsko, bibliotečno, mu
zejsko in spomeniško službo. Že 
pred diplomo pa se jc posvetil štu
diju srednjeveškega stenskega sli
karstva na kranjskem. Tema jc dozo
revala v disertacijo, s katero je Štele 
leta 1912 dosegel na. dunajski uni
verzi doktorat filozofije. Plodno za
četo delo je pretrgala prva svetovna 
vojna. Na gališkem bojišču je bil 
ujet in odpeljan v rusko ujetništvo, 
ki ga jc prebil po raznih mestih pro
strane Rusije. Po vihri prve svetovne 
vojne se je na univerzi v Ljubljani 
oblikovala umetnostnozgodovinska 
katedra. Do leta 1938 je opravljal 
dr. Štele službo konservatorja za 
Slovenijo. Če odštejemo medvojni 
čas, kar celih 20 let. 

Osrednji interes konservatorja dr. 
Steleta je veljal predvsem spome
nikom srednjeveškega slikarstva na 
Slovenskem. Svoja raziskovanja je 
vskladil z novimi umetnostnozgodo-
vinskimi rezultati na Madžarskem, v 
Avstriji, severni Italiji in v celotni 
srednji Evropi. Vrsta domačih novo 
odkritih spomenikov se je naglo 
množila in vzbujala vedno večji 
mednarodni interes. Odkrivanje in 
čiščenje fresk v številnih cerkvah po 
Sloveniji je razrešilo tudi vprašanje 
nastanka fresk pri Sv. Primožu nad 
Kamnikom, ki jih je starejša lite
ratura napačno datirala v leto 1592. 

Leta 1923 je dr. Štele zapisal v 
uvodu k svoji knjigi Osis zgodovine 

OTROŠKO IGRIŠČE NI ZA KOLESARSKE DIRKE: Prizore, kot 
je na sliki, lahko v teh dneh večkrat vidimo na otroških igriščih na 
Zapricah. V gradnjo tega objekta, ki so ga naši najmlajši že tako 
težko pričakovali, je bilo vloženih preko 5 milijonov starih dinarjev 
iz sredstev krajevnega, samoprispevka. Toda kaže, da nekateri ne 
znajo ceniti tega, saj drugače ne bi bili priča takim in podobnim 
rekreacijam že skoraj odraslih mladincev na otroških igriščih. 

umetnosti pri Slovencih: „Ce govo
rimo torej o razmerju umetnosti do 
skupine ljudi, ki sc imenujemo Slo
venci - sploh ni in ne more biti 
vprašanje, ali imamo in^ali smo imeli 
v preteklosti kdaj lastno umetnost, 
ampak samo, kako smo mi pre
življali umetnost, kako sc je naš po
sebni značaj javljal v posameznem 
pojavu mnogolične reke življenja v 
umetnosti. Frazo, da Slovenci ima
mo lastne umetnosti, moraiiio prav 
tako položiti definitivno ad aeta, 
kakor smo to napravili z drugo so
rodno krilatico, ki se je glasila, da 
nimamo zgodovine." 

V svojem izredno plodnem življe
nju je prof. dr. Štele napisal okoli 
600^razprav, poročil, esejev in publi
kacij. Sad terenskega dela je tudi to
pografija političnega okraja Kam
nik, ki pomeni vzorno delo svoje 
vrste. Posebno dragocenost tako to
pografije kot zapiskov pomenijo 
izpisi iz arhivalnih virov, katerih ori
ginali so v mnogih primerih med 
drugo svetovno vojno propadli. 

Vsekakor gre prav kamniškemu 
rojaku prof. dr. Francetu Steletu za
sluga, da so spomeniki Slovenije sto
pili iz anonimnosti v vrsto že znanih 
in priznanih spomenikov Evrope. 

16. maja 1940 je postal dr. Štele 
redni član Slovenske akademije zna
nosti in umetnosti, kjer je bil od 1. 
julija 1942 do 2. oktobra 1945 na
čelnik filozofsko-filološko-historič-
nega razreda, po reorganizaciji aka
demije pa do danes tajnik razreda za 
zgodovinske in družbene vede; od 
24. julija 1948 dalje je načelnik Sek
cije za zgodovino umetnosti pri 
Institutu za zgodovino. Nadalje je 
dopisni član Jugoslovanske akade
mije znanosti in umetnosti v Za
grebu, član Mednarodnega odbora 
za umetnostno zgodovino, dopisni 
član Mednarodnegkomiteja za spo
menike pri UNESCO, član AICA pri 
UNESCO in dosmrtni član Instituta 
Fuer Oesterrcihischc Geschishtsfor-
schung na Dunaju. Na mednarodnih 
predvojnih kongresih Penkluba je 
zastopal Jugoslavijo v Haagu, Barce
loni, v Parizu in v Pragi Aktivno je 
sodeloval na bizantoloških kongre
sih v Bukarešti, Beogradu, Sofiji, 
Atenah, Rimu in Palermu, prav tako 
na mednarodnih kongresih za umet
nostno zgodovino v Parizu, Švici, 
Londonu, Amsterdamu, Benetkah 
in ponovno v Parizu. Letos jc glavni 
sekretar največje jugoslovanske raz
stave v Parizu. 

Njegovo življenje in delo je tako 
tesno povezano z razvojem naše 
umetnostnozgodovinske znanosti, 
da je postalo njegovo ime zanjo sko
raj sinonim. Zato jc prav, da se mu 
je občina Kamnik za vse strokovno 
delo, ki ga opravlja z veliko požrtvo
valnostjo, ljubeznijo in skrbjo, od
dolžila na svoj način in ga je imeno
vala za svojega častnega občana. 



T E H N A Š I H TRI D E S E T LET 
Poleti 1941 so se tudi na 

kamniškem področju vrstili po
membni politični in vojaški do
godki, ki so bolj kot kdajkoli v 
zgodovini vznemirili vse prebi
valstvo. 

Okupatorji so razkosali slo
vensko ozemlje in slovenskemu 
narodu navrgli kar šest različnih 
režimov. Razen Slovencev na 
Primorskem in Koroškem, ki so 
že do tedaj pripadali Italiji in 
Avstriji, so nas razdelili še z no
vimi mejami na Gorenjsko, Šta
jersko, Prekmurje in Ljubljan
sko pokrajino. Kljub taki raz-
kosanosti je bila v Ljubljani ko
nec aprila spočeta proti-
imperialistična fronta, ki se je v 
vseh pokrajinah Slovenije naglo 
razraščala v vsenarodno osvobo
dilno organizacijo O F. Njeno 
osnovno načelo je bilo oboro
žen boj proti okupatorju. 

Hitler je že kmalu po zasedbi 
začel izvajati svoj načrt o uni
čenju slovenskega naroda, da bi 
— kot je dejal na svojem obisku 
v Mariboru aprila 1941 - „na-
pravil to deželo zopet nemško". 
Iz Gorenjske in Štajerske je na
meraval odstraniti 230.000 Slo
vencev, to je skoraj polovica ta
kratnega prebivalstva. Ogorče
nje in strah pred uničenjem sta 
vzbujala v prebivalcih priprav
ljenost, da se za vsako ceno 
ohranijo in da se branijo z naj
uspešnejšo obrambo — z na
padom. Tudi tisti, ki so verjeli 

- in pričakovali, da bodo s Hitler
jem prišli boljši časi, kot jih je 
nudila stara Jugoslavija, so se 
hitro streznili. 

Misel na upor se tudi na kam
niškem področju ni rodila, kar 
preko noči. Revolucionarna mi
sel in akcija proti domačim in 
tujim izkoriščevalcem, proti 
krivicam in zatiranju se je raz
vijala pod vodstvom KP že pre
cej let pred usodnim 1941., 
prav tako kot v drugih zlasti 
proletarskih središčih Slovenije 
in Jugoslavije. Bih so štrajki in 
druge revolucionarne akcije, 
zlasti proti naraščajoči draginji, 
proti bližajoči se vojni in faši
stični nevarnosti. Bilo je že ta
krat precej dragocenih in težkih 
preizkušenj. Okrožni komite 
KPS seje tudi ob napadu na Ju
goslavijo znašel in pozval vse 
komuniste in druge svobodo
ljubne Slovenec, da so šli branit 
svojo domovino pred napadalci, 
četudi so režimi stare in trhle 
Jugoslavije slabše kot mačehov
sko obravnavali delovne ljudi. 
Po sramotni kapitulaciji in po
begu vlade so razočarani bra
nilci po nasvetu KP orožje ob
držali, zbirali,odvrženega in ga 
poskrili. V spremenjenem polo
žaju, pod oblastjo okupatorja in 
zaradi njegovih drastičnih ukre
pov so naglo zoreli pogoji za 
množičen upor. Priprave so bile 
vsak dan obsežnejše jn temelji-
tejše, zlasti še po napadu hitler-
jevskih vojnih trum na Sovjet
sko zvezo. 

Vojni komite kamniškega po
dročja je hkrati z drugimi vojni
mi komiteji na Gorenjskem in 
po navodilih Glavnega povelj
stva slovenskih partizanskih čet 
pripravil načrt vojaških akcij. 
Partijsko vodstvo pa je neumor
no tolmačilo prebivalstvu zami
sel oboroženega upora, da bi 
bila udeležba v akcijah in vklju
čevanje v partizanske enote čim 
obsežnejše. Razen delavcev so 
komunisti pridobivali tudi kme
te in premožnejše rodoljube, ki 
so zlasti dajali hrano, denar, 
opremo itd. Tisti, ki so se iz
ognili aretacijam, so se umaknili 
v ilegalo. V gozdovih so se zbi
rale manjše oborožene skupine, 

ki so že tudi izvedle nekaj sabo-
tažnih, preskrbovalnih, napisnih 
in drugih akcij. 

V noči od 27. na 28. julij pa 
so minirali ceste in porušili mo
stove, tako da je bil promet 
občutno oviran. Uničili so tudi 
telegrafske in telefonske na
peljave. Na raznih krajih so se 
zbirale oborožene skupine, ki 
so se pridružile prvim parti
zanom. Aktivnost okrepljenih 
enot se je v naslednjih dneh na
daljevala z napadi na nemško 
policijo, izdajalce in gestapovce. 

Gorenjskem — ne prevelike in 
čim bolj gibljive, naj se ne za
držujejo dalj časa na enem 
mestu, naj bliskovito napadajo 
in se naglo umikajo in naj imajo 
dobro organizirane zveze in ob
veščevalno službo. 

Iz spominov predvojnega ko
mandanta in revolucionarja, po
kojnega Toma Brejca, kije tudi 
v tem času deloval na kam
niškem področju in v vodstvu 
KP za Gorenjsko, izvemo, da je 
bilo treba tedaj posvečati mno
go časa tudi politični vzgoji 

MIRA SVETINA-VLASTA 
Mira Svetina- Vlasta, ro

jena 1915 v Idriji, študentka 
Filozofske fakultete v Ljub
ljani, član KP Slovenije od 
1939. leta, je delala kot član 
Pokrajinskega komiteja 
SKOJ za Slovenijo tudi med 
mladino na Gorenjskem od 
1939. leta do jeseni 1941. 

Potem je bila član Pokrajin
skega komiteja KP za Go
renjsko in je organizirala 
partijo in Osvobodilno fron
to na področju vse Gorenj
ske skupaj s tovarišem To
mom Brejcem-Pavletom in 
narodnim herojem Lojzetom 
Kebetom-Stefanom, ki je bil 
njen takratni življenjski to
variš. 

Kamnik in njegova oko
lica jo poznajo iz časa, ko je 
s Tomom Brejcem delovala 
na tem področju kot in
štruktor CK od januarja do 
junija 1942. Kasneje je de
lala v NOP v Ljubljani in na 
Štajerskem. 

Danes je sodnik Ustavne
ga sodišča SR Slovenija in 
družbenopolitična delavka v 
Socialistični zvezi in Rde
čem križu. 

Rada se je odzvala naše
mu vabilu, naj ob letošnjem 
jubileju naše revolucije, 
obudi spomine na tiste dni. 

Tudi okupatorjevi dokumenti 
potrjujejo, da je upor prebi
valstva obsegel vse občine kam
niškega področja. Skoraj isto
časno sta izvedli podobne akci
je tudi črnuška in rašiška parti
zanska enota. V drugih predelih 
Gorenjske pa so se prav tako 
močno povečale in izoblikovale 
prve partizanske enote, ki so 
tudi kaj hitro doživele svoj 
ognjeni krst v spopadih z oku
patorjevimi vojaškimi in policij
skimi enotami. 

Začetku je seveda botrovala 
tudi neizkušenost in prve akcije 
se niso odvijale povsem po na
črtu. Zaradi prevelike zauplji
vosti ali pa premajhne pazlji
vosti so o- naših namerah zvedeli 
tudi okupatorji; izvedli so ne
nadne aretacije in zato nekatere 
skupine niso mogle oditi v par
tizane. Spopadati se je bilo tre
ba tudi z oportunizmom, z mi
selnostjo, da nismo še dovolj 
pripravljeni, da je sovražnik pre-
številen, v bojih preizkušen in 
do zob oborožen. Zato so neka
teri tik pred izvršitvijo odpove
dali in niso opravili prevzetih 
nalog. 

A vendar, kljub močnim pro
tinapadom okupatorjev, kljub 
prvim padlim, ranjenim in uje
tim borcem, streljanju talcev, 
mučenju v zaporih, so kamniški 
partizani vztrajali na svojem po
dročju prav do pozne jeseni 
1941. Na Rašici je bil 13. avgu
sta ustanovljen kamniški bata
ljon s štirimi četami in 92 
borci. Gestapo je razvijala med 
prebivalci silovito aktivnost, da 
bi razbila njihovo enotnost in 
bojno moralo, večje ali manjše 
enote nemške vojske pa so bile 
partizanom kar naprej za pe
tami. Partizansko vodstvo je 
skušalo čimbolj uresničiti pri
poročila glavnega poveljstva, 
naj bodo enote - zaradi poseb
nih razmer, kakršne so bile na 

prvih partizanov. Veliko težav 
je bilo tudi z izpolnjenvanjem 
naročila CK KPS, naj se pospeši 
in okrepi organizacija Osvobo
dilne fronte. Njeno delovanje je 
bilo za obstoj in uspešen boj 
partizanskih enot življenjskega 
pomena; le OF naj bi zmogla 
ustvariti mladi partizanski voj
ski dovolj množično in trdno 
politično zaledje. Uspehi pri 
razvijanju te organizacije pa 
niso bili tolikšni, ker so bolj iz
kušeni politični delavci že odšli 
v partizane ali pa so padli v 
roke sovražniku, novo vključeni 
politični delavci pa niso imeli še 
dovolj izkušenj. 

V začetku septembra je pre
bivalce zlasti opogumil boj na 
Mohorju, kjer je mala četica 
enajstih, za boj sposobnih parti
zanov, obkoljena od 150 
SS-ovcev, poldrugo uro vodila 
junaško borbo z njimi in jih po
gnala v beg, v katerem je padel 
tudi nemški komandant. Oku
patorji so sami razširjali vesti, 
da so naleteli na 200, s strojni
cami oboroženih banditov. 

Šele v pozni jeseni, po obko-
litvi na Kolovcu, po požigu Ra
šice in po težki izgubi na Gol-
čaju so se čete kamniškega ba
taljona druga za drugo umak
nile s kamniškega področja in 
se vključile v druge enote. Za
radi velikih naporov in neneh
nega preganjanja so bili borci 
utrujeni in izčrpani ter nujno 
potrebni oddiha in okrepitve. 
Toda že konec januarja 1942 se 
vrača na to področje skupina 
12 partizanov - domačinov, da 
bi v bližajoči se pomladi izvedla 
ponovno mobilizacijo in začela 
z novimi vojnimi operacijami. 

Tako smo v kratkem, v sko
pih besedah pregledali dogodke, 
katerih 30-letnico slavimo. Tudi 
z bolj podrobnim opisovanjem 
in razglabljanjem ne bi rnogli 
prikazati njihovega celotnega 

pomena, niti za takrat, niti za 
današnji čas, ne za ožje okolje 
in ne za skupni boj vseh okupi
ranih narodov. Dogodki so še 
vedno preblizu, pa tudi premalo 
raziskani, zato ni nič čudnega, 
če jih še ne moremo ocenjevati 
s pravo mero in trajnejšo veljav
nostjo. 

Ponovila bi samo nekaj že 
večkrat povedanih misli in dej
stev. To je bil začetek in del ve
likega boja, ki nam je prinesel — 
v povezavi z jugoslovanskimi 
narodi in zavezniki — svobodo 
in mir. Naš boj se je odigiaval 
na pomembnem prometnem 
vozlišču, ki ga okupatorji nika
kor niso nameravali spustiti iz 
rok. Zato so tu nenehno napa
dale močne vojaške, policijske 
in druge okupatorske enote, ki 
so vedno dobile še okrepitve iz 
bližnjih pokrajin, kadar je šlo za 
velike očiščevalne akcije proti 
partizanom. Množično organi
zirana Osvobodilna fronta je da
jala partizanom tolikšno mate
rialno in moralno pomoč in 
oporo, da so mogli vzdržati tudi 
najhujše in niso nikdar zapustili 
slovenskega ozemlja. Stalna pri
sotnost in aktivnost partizanov 
pa je ne samo vznemirjala oku
patorja in vezala njihove enote, 
da jih niso mogli uporabiti na 
drugih frontah, temveč je tudi 
spodbujala in hrabrila naše pre
bivalstvo. Okupatorji so hoteli 
zadušiti vsesplošni ljudski upor 
na tem področju tudi zato, ker 
je bilo najbližje jedru nemškega 
ozemlja, kamor bi lahko pre
skočila iskra upora in jim po
vzročila velike motnje. Vstaja je 
zagotovo preprečila tudi nadalj
nje izseljevanje Slovencev, saj 
do tretje etape izseljevanja 
sploh ni prišlo, ker je bil okupa
torski vojni in policijski stroj 
zavzet z drugimi operacijami. 
Že novembra 1941 je Himler 
podpisal odlok, da se bo naseli
tev nemških kmetov na Gorenj
sko izvedla šele po končani 
vojni. Hitler je čez nekaj mese
cev ta odlok uradno potrdil, kar 
je pomenilo, da so ga številna 
dejstva prisilila, da preseljevanje 
slovenskega naroda odloži. 
Tako pomembna vstaja pa je 
bila mogoča le, ker so hkrati in 
povezano nastopile vse sloven
ske pokrajine in drugi jugoslo
vanski narodi. Pogum in jam
stvo za skupno zmago pa je ta
krat dajalo tudi zaupanje v 
osvobodilni boj narodov Sovjet
ske zveze. 

Če se kot vojna generacija 
česarkoli radi spominjamo, go
tovo ne moremo mimo drago
cenih vrednot, ki so se porajale 
v najhujših stiskah in sredi naj
bolj ogorčenih bojev. Lahko da 
mislimo pri tem na zavidljivo 
enotnost v naših vrstah, lahko 
na pogumno prevzemanje odgo
vornosti za lastne odločitve in 
dejanja, ali na vztrajno kljubo
vanje težavam in nevarnostim in 
iznajdljivost, prav gotovo pa na 
brezmejno solidarnost, ko so si 
ljudje pravično delih dobro in 
slabo; lahko pa še na druge ljud
ske vrline tistega časa. Ni vsem 
in zmeraj jasno, kakšno mesto 
naj take človeške vrednote za
vzemajo v današnjem in jutriš
njem življenju: v obrambi pred 
nevarnostmi, ki pretijo iz zuna
njega sveta in v premagovanju 
notranjih težav, ki so cesto tudi 
sad lastnih napak in slabosti. 
Tako pomembni jubileji, kot je 
30-letnica ljudske vstaje, pa nas 
lahko upravičeno opozarjajo in 
nam hkrati dajejo priložnost, da 
razjasnjujemo tudi taka vpra
šanja. 

MIRA SVETINA-VLASTA 

STANETU PEČKU 
V SLOVO 

Samo, da bi še videl stati spomenik vojskovodje gene
rala Maistra v Kamniku, potem pa lahko umrem, je dejal 
lansko jesen, ko so nekdanji Maistrovi borci hiteli z zad
njimi pripravami za postavitev spomenika kamniškemu 
rojaku. 

Srečevali smo ga povsod, njegov hiter in zravnan 
korak, njegova ponosna drža in njegov vesel nasmeh so 
prikrivali, da je za njim že 70 let življenja, ki ni bilo 
postlano z rožicami 

Tak je bil Stane Peček, od katerega smo se konec letoš
njega junija tiho poslovili na kamniških Žalah. 

Rodil se je leta 1899 v številni obrtniški družini v Ljub
ljani. Ko je bil leta 1917 mobiliziran v avstrijsko vojsko 
ga je pot zanesla na italijansko bojišče. Bil je med prvimi 
borci prostovoljci za našo severno mejo leta 1918, sode
loval je v enoti kapetana Martinčiča. Kasneje je odšel v 

novo ustanovljeno podoficirsko šolo v Mariboru in po 
opravljenem izpitu, služboval kot podoficir v.Črnigori, 
Makedoniji in v Liki, kjer ga je zatekla kapitulacija stare 
Jugoslavije. Sodeloval je tudi v narodnoosvobodilni borbi, 
v sedmem korpusu in bil v Polanah v Dolenjskih Toplicah 
ranjen. V NOB je opravljal odgovorne dolžnosti od 
komandanta bataljona do šefa municijske sekcije glavnega 
štaba NOV in PO Slovenije in šefa odseka za oborožitev 
sedmega korpusa. 

Odlikovan je bil z večimi odlikovanji med njimi s parti
zansko zvezdo drugega reda. 

Od osvoboditve pa do svoje upokojitve je bil upravnik 
smodnišnice v Kamniku. Kljub obremenitvi je vedno 
našel čas tudi za delo v družbenih organizacijah in 
društvih. Med drugimi je bil več let predsednik kam
niškega sindikalnega športnega društva. . 

S svojo navdušeno besedo in z izgledom je znal pri
dobiti ljudi za delo. Njegova velika zasluga je tudi, da je 
Kamnik prav ob 50-letnici nesrečnega Koroškega ple
biscita postavil spomenik svojemu velikemu rojaku. Ni pa 
dočakal dne, ko se bo generalu Maistru oddolžil tudi Ma
ribor, saj je Stane lani večkrat dejal: Maribor mora posta
viti spomenik generalu Maistru na konju, gledati pa mora 
proti naši Koroški, za katero se je boril 

F. S. 

Z A H V A L A 

OB SMRTI NAŠEGA DRAGEGA OČETA 

Leopolda Hribarja 
IZ MALEGA HRIBA V TUHINJU 

SE ZAHVALJUJEMO VSEM, KI STE GA 
SPREMILI NA NJEGOVI ZADNJI POTI IN 
VSEM, KI STE NAM IZREKLI SOZALJE. PO
SEBNA ZAHVALA KRAJEVNI ORGANIZA
CIJI ZVEZI ZDRUŽENJ BORCEV NOV ZG. 
TUHINJ, HVALA VINKU DOBNIKARJU, DO-
RETU DROVENIKU IN JOŽETU KONCILJI 
ZA POSLOVILNE BESEDE IN PEVCEM LIRE 
IN DRUŠTVU UPOKOJENCEV IZ DOMŽAL 

ZA POSLOVILNE PESMI 

SORODNIKI 
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IZ KAMNIŠKE GIMNAZIJE 
Na gimnaziji Rudolfa Maistra v Kamniku je bilo v začetku šol-

kega leta 1970/71 vpisanih 222 dijakov. Med letom jih je izstopilo 
dva pa sta prišla iz drugih zavodov. Tako je bilo ob zaključku 

iolskega leta na zavodu 217 dijakov, 87 moških in 130 žensk. Od 
teh je bilo 24 odličnih, 42 prav dobrih, 88 dobrih in 23 zadostnih, 
zdelalo je torej 177 dijakov ali skoraj 82 %, kar je v poprečju 
•adnjih let še kar dober uspeh. Popravni izpit bo v avgustu oprav-
jalo 34 dijakov, in sicer 23 iz enega predmeta, 11 pa iz dveh. 
Zaradi bolezni nista bila ocenjena dva dijaka, 4 pa bodo morali 
>onavljati razred. 

Odlični dijaki v prvem raz-
"edu so Mihaela Humar, Igor 
ivanetič, Nada Kodra, Alenka 
kotnik in Mojca Vrhovnik, v 
drugem razredu Ema Iskra, Ida 
Iskra, Nika Kepic, Tomaž Mi-
tielčič, Alojz Rifl, Rožamarija 
Ravnik in Mojca Založnik, v 
tretjem razredu pa Marjeta Bar-
gorfer, Mira Humar, Helena 
Šimenc in Frančiška Trobevšek. 

V četrtem razredu je bilo 8 od
ličnih dijakov, njihova imena pa 
smo že objavili. Zanimivo je, da 
je med odličnimi dijaki več kot 
polovica vozačev, tako iz tretje
ga razreda vsi štirje. 

Zaključni izpit aH maturo je 
opravljalo 40 kandidatov. Pred
sednik izpitne komisije je bil 
direktor gimnazije prof. Ivan 

Justinek. Iz slovenskega jezika 
so imeli kandidati na izbiro tri 
naslove nalog: 1. Pesem moja je 
posoda tvojega imena (Sloven
ska ljubezenska lirika), 2.,Raz
merje med proizvodnjo in zna
nostjo, 3. Jugoslovanski narodi 
včeraj, danes, jutri (Razmišlja
nje ob ustavnih spremembah). 
Prvi naslov si je izbralo 23 kan
didatov, drugega 7, tretjega pa 
10 kandidatov. Nalogo iz ma
tematike je pisalo 8 kandidatov, 
iz angleškega jezika pa 32. 

Letošnja generacija maturan
tov je bila mnogo boljša kot 
lanska, zato je bil tudi rezultat 
zaključnega izpita boljši. Z 
odličnim uspehom so ga opra
vili trije kandidati (Miro For-

jiazarič, Aleksandra Krivorotov 
in Jana Pregl), s prav dobrim 

. 10, z dobrim 15, z zadostnim 
pa 6. Popravni izpit bo oprav
ljalo v jesenskem roku 6 kan
didatov, padel pa ni nobeden. 

Na gimnaziji so razdelili spri
čevala 26. junija v okviru do
mače slovesnosti, ki so se je 
udeležili tudi predsednik obči
ne in predsednik SZDL ter star
ši dijakov. Direktor gimnazije 
prof. Ivan Justinek je podal 
poročilo o delu zavoda v pre
teklem letu ter razdelil abitu-
rientom spričevala, vsem odlič
nim dijakom pa knjižne nagra
de. Nagrajeni so bili tudi vsi di
jaki, ki so se odlikovali z delom 
v mladinski organizaciji in v raz
nih dejavnostih. H koncu so di
jaki izvajali kulturni program 
pod vodstvom prof. Tine Rom-
šakove. 

Kakor vsako leto so imele tudi letos dne 6. 6. 1971 vse gasilske 
enote v občini Kamnik svoj nastop. Nanj so se pripravljale več 
taesecev. Za vaje je bila izdana nova vadnica, ki vsebuje vse vrste vaj 
& orodjem, kot so motorne brizgalne, avtomobili, lestve, drsalni in 
reševalni prti, razne vrste cevi in tako dalje. V njej je s slikami in 
tekstom točno opisano vse delo gasilcev za vaje in požare. Končno 

to urejeno z enotno vadnico za vso Jugoslavijo in prevedeno tudi 
I slovenščino, kar smo že dolgo pogrešali. 

iz Sel, kjer imajo težke pogoje 
zaradi zelo raztresenih vasi in 
naselkov, a gasilskega orodja 
tako rekoč nimajo. 

Od skupno teoretično do
segljivih točk 1000 so dosegli: 

1. mlajša desetina Kamnik 
814 točk; 2. desetina industrije 

Ta priročnik, posebno pa na
bava novih motornih brizgaln in 
avtomobilov, je vzpodbudil ga-
Jsilce, da so se za to strokovno 
(srečanje še posebno pripravljali. 
Vsakdo je hotel biti najboljši in 
jtes jih je bilo več kot polovico 
nastopajočih res dobrih. 

Že ob sedmih zjutraj se je 
obralo 300 gasilcev pred gasil
skim domom v Kamniku, od 
koder so odkorakali na prostor 
za gimnazijo, ker prikladnejšega 
prostora pač nismo mogli do
biti. Tekmovalni program je 
obsegal: trodelni napad v hitro
sti, vajo iz hidranta ter štafetni 

tek prek zaprek s prenašanjem 
ročnika, napeljavo cevi ter stič
no. Nastopilo je 20 moških, 1 
ženska ter 6 mladinskih in pio
nirskih desetin. Zelo razvese
ljivo je bilo, da je več gasilskih 
društev poslalo po več dobro 
izvežbanih desetin. Tako so 
prišle iz Srednje vasi 4 desetine, 
iz Kamnika 3 ter iz Zg. Tuhinja, 
Komende, Duplice, Kamniške 
Bistrice in Svilanita po dve de
setine. Vsa ostala društva so 
poslala po eno desetino, razen 
iz Kaolina, ki se tekmovanja ni 
udeležil. Prvič po dolgoletnem 
premoru je prišla tudi desetina 

TITAN 811; 3. starejša desetina 
Kamnik 810; 4. desetina g. d. 
Srednja vas 793; 5. desetina g. 
d. Zg. Tuhinj V. 788; 6. dese
tina g. d. Križ 784; 7. desetina 
industrije STOL 778; 8. dese
tina g. d. Komenda 766; 9. de
setina g. d. Šmartno 755; 10. 
desetina industrije SVILANIT 

750; 11. desetina g. d. Zg. Tu
hinj I. 746; 12. desetina g. d. 
Tunjice 741; 13. desetina g. d. 
Sela 737; 14. desetina g. d. 
Gozd 698; 15. desetina g. d. 
Nevlje {¿92; 16. desetina indu
strije UTOK 676; 17. desetina 
g. d. Motnik 663; 18. desetina 
g. d. Moste 623; 19. desetina g. 
d. Kamniška Bistrica 615; 20. 
desetina g. d. Duplica 613. 

Ženska desetina SVILANIT 
773 točk. 

Starejši pionirji: 
1. pionirji Srednja vas I. 845 

točk; 2. pionirji Kamnik 814; 
3. pionirji Komenda 727; 4.-5. 
pionirji Kamniška Bistrica 720; 
4. -5. pionirji Duplica 720; 6. 
pionirji Srednja vas II. 687. 

Vse desetine so prejele spo
minske diplome s podatki tek
movanja, člani prvih petih de
setin pokale, ženska desetina 
ter prvi dve pionirski desetini. 

Temu tekmovanju bo sledilo 
še republiško tekmovanje v 
Mariboru ob priliki 100-letnice 
ustanovitve gasilskega društva, 
kjer bo sodelovalo 280 desetin 
iz Slovenije, Hrvatske, Bosne, 
Srbije ter sosednje Avstrije. To 
bo velika gasilska manifestacija 
ob naši severni meji. 

J.B. 

SLAPNIK FRANČIŠKA 
VNUKINJO 

S L A P N I K O V I M A M I 
V S P O M I N 

V sredo, dne 5. maja 
1971, smo ob štirih popol
dne pospremili na zadnjo 
pot SLAPNIK Frančiško iz' 
vasice Srobotno nad Motni-
kom Leta 1923 se je poro
čila s kmetom SLAPNIKOM 
Jožetom v Srobotno, kjer se 
je začela njena tmjeva pot. 
Krhka po svoji zunanjosti, a 
naravno inteligentna, je kaj 
kmalu spoznala, da jo živ
ljenje vleče v povsem drugo 
smer, kot so bile njene mla
dostne sanje. Poleg trdega 
dela na kmetiji, se je njuna 
družina vsako leto povečala 
za enega člana. Rodila je 15 
otrok. Vsem je bila skrbna 
mati, svojo vzgojno moč pa 
je črpala iz knjig, za katere 
je še vedno našla čas, saj je 
bila dolga leta zvesta članica 
Ljudske knjižnice v Motniku 
ter njena najzvestejša bralka. 

Prišla je druga svetovna vojna in ker je SROBOTNIKOVA 
domačija visoko v hribih nad Motnikom, so jo kaj kmalu 
odkrili partizani, posebno še, zaradi dobre gospodinje. Če
prav je bila hiša polna domačih otrok, je Slapnikova mama 
enako prijazno nahranila borce, ki so se cesto oglašali v hiši. 
Najstarejši sin je bil v partizanih. Tu so se vrstili sestanki in 
celo partizanska šola, ki jo je vodila njena hči Minka. Kljub 
strahu za otroke in dom ni nikoli odklonila pomoči parti
zanom. Bala se je zanje. Posebna skrb je posvetila mladim 
partizankam, ki so še napol otroci, nežne in krhke po zu
nanjosti, potrebovale njeno materinsko nego. Hrana, ki je 
prihajala iz teh radodarnih rok, je bila še enkrat boljša. 

Prišla je pomlad 1945. Vojna je šla h koncu. Posamezne 
sovražne skupine pa so še vedno strahovale ljudi in vdirale v 
domove. Odpeljali so ji iz hiše moža, očeta in ga v bližini 
hiše ubili na pragu svobode. Otroci so na kolenih prosili 
Nemce, da bi jim pustili očeta. Nič ni pomagalo. Za spomin 
jim je ostal samo poljub, ki ga je dal oče vsakemu posebej, 
predno so ga za vedno odtrgali od družine. 

Slapnikova mama ni klonila, vedela je, da mora živeti za 
družino. Kolikor so ji moči dopuščale, se je oprijela dela in s 
svojimi doraščajočimi otroki skrbela za kmetijo in mlajše 
otroke. Pri vzgoji ni uporabljala palice. Vsi njeni ukazi so 
bile prošnje, katerim se ni nihče upiral. Minevala so leta in 
Slapnikova mama je med svojimi otroki izbirala tiste, za ka
tere je slutila, da ne bi bili kos kmečkemu delu. Dala jih je v 
šolo v uk na vse strani Nova družbena ureditev ji je pri tem 
pomagala. Slapnikova mama pa je podvojila pota skrbi, da se 
ji ne bi odtujili „Samo, da se učijo, pa sem srečna, "je rekla 
čestokrat, ko je prihajala po informacije v Dijaški dom. In 
danes, ko je ni več, sem prepričana, da bo njen lik ostal v 
srcih njenih otrok Trinajst jih je šlo za njeno krsto. Vsi 
imajo že svoje družine, a nobeden od njih ni toliko dorasel, 
da bi lahko pogrešal njeno toplo besedo. Cvetje je prekrilo 
njen grob. Na njeno zadnjo pot jo je pospremil ves Motnik in 
okolica ter vsi, ki smo jo spoštovali 

MARICA BREJC 

N A G A S I L S K E M T E K M O V A N J U V K A M N I K U S O M O R A L I 
TUDI M L A D I G A S I L C I P O K A Z A T I P R E C E J Z N A N J A 

D O L G A POT 
DO UČENOSTI 

J O Ž I C A V R H O V N I K 

To je ena najmlajših letoš
njih maturantk na kamniški 
ijmnaziji Jožica Vrhovnikova iz 
Tunjic. V statistiki jo štejemo 
Jfted „vozače", pa je le peš pre
hodila vsak dan pot od doma 

k -

do šole in spet nazaj, kar znese 
približno 10 kilometrov. Na le
to bi to ob 225 šolskih dneh 
dalo 2250 km, v štirih letih pa 
kar 9000 km. Jožici je zdravje 
tako dobro služilo, da v vseh 
štirih letih ni manjkala niti ene 
ure pri šolskem pouku. Lani je 
ta rekord dosegla Cvetka Ber-
gantova, ki se je vozila s kole
som in zadnje leto z avtobusom 
iz Radomelj. Jožica pa je vso 
pot opravila peš in je to ni ovi
ralo, da ne bi izdelala četrtega 
razreda s prav dobrim uspehom, 
pa tudi pri maturi se je dobro 
odrezala. Med šolskimi pred
meti ima najrajši matematiko in 
fiziko in če bo šla kaj študirat, 
bo izbrala ta dva predmeta. 
Vendar pa premišlja, če ne bi 
šla rajši v službo, ker je pot iz 
Tunjic v Ljubljano le predolga 
in zamudna. 

Nov gasilski avto v Srednji vasi 
V nedeljo, 23. maja, je bila v Srednji vasi velika slovesnost. 

Gasilci prostovoljnega društva so prevzeli dolgo pričakovani gasilski 
avtomobil - kombi. 

Na slovesnosti, ki je bila v počastitev 30-letnice ustanovitve'* 
Osvobodilne fronte, so zbranim gasilcem in občanom spregovorili 
Franc Svetelj, republiški poslanec, Janez Pregled, predsednik ob
činske gasilske zveze, Jože Brleč, poveljnik občinske gasilske zveze, 
Ivan Mali v imenu sveta Krajevne skupnosti. 

Predsednik gasilskega društva Franc Poljanšek je v svojem go
voru orisal prizadevanje gasilcev, krajevne skupnosti in vseh ob
čanov, da bi čimprej prišli do prepotrebnega avtomobila. Občani 
so sami zbrali 3 milijone starih dinarjev, posamezniki so prispevali 
po 30.000, nekateri pa tudi 70.000 starih dinarjev. 

Gasilsko društvo, ki je bilo ustanovljeno leta 1930, šteje danes 
85 članov. V njem delujejo tri ekipe starejših članov in kar je v naši 
občini še redkost - dve mladinski ekipi. Treba je povedati, da so 
mladinci doslej dosegli uspehe na tekmovanjih gasilcev v občini in 
izven nje. 

Ko je poveljnik društva Alojz Golob prejel od poveljnika ob
činske gasilske zveze ključe avtomobila, je na gasilskem domu za
tulila sirena in gasilci so se odpeljali z novim avtomobilom na prvo 
vožnjo. 

S S L O V E S N O S T I O B P R E V Z E M U G A S I L S K E G A A V T O 
M O B I L A V S R E D N J I V A S I 

GASILSKO SLAVJE V KOMENDI 

A V T O I N M O T O R K A 
M E N D I 

N O V A P R I D O B I T E V G A S I L C E V V K O -

Tudi komenški gasilci so že težko 
pričakovali dan, ko bodo izročili 
svojemu namenu novo motorko 
Rosenbauer in nov gasilski avto
mobil. Ta želja se jim je izpolnila 
20. junija letos. Zato so pnpravili 
tako parado in slavje, kot ga v Ko
mendi že dolgo ni bilo. Na sloves
nosti so sodelovali gasilci skoraj vseh 
gasilskih društev v občini, za slav
nostno razpoloženje pa je poskrbela 
godba na pihala iz Litostroja. 

Mimo slavnostne tribune se je 
razvila dolga povorka narodnih noš 
in gasilcev v paradnih uniformah. 

Franc Zadargal, predsednik gasil
skega društva, se je v svojem nago
voru zahvalil vsem, ki so kakorkoli 
prispevali k velikemu razmahu ga
silske organizacije v Komendi. Kra

jevna skupnost in občani so k na
kupu avtomobila prispevali 3 mili
jone starih dinarjev, 1,600.000 pa je 
prispevala občinska gasilska zveza. 
Tudi za motorko, ki so jo kupili že 
lansko jesen, so sami zbrali 1 milijon 
starih dinarjev. Občani so s tem 
pokazali, da cenijo trud in prizade
vanja požrtvovalnih članov gasilske 
organizacije. Poleg predstavnikov 
občinske gasilske zveze je komen-
škim gasilcem k njihovemu uspehu 
čestital tudi predsednik občinske 
skupščine Vinko Gobec. 

Svečani prevzem avtomobila pa 
je opravil pokrovitelj Jože Kepic, 
direktor Lončarske zadruge. Ob 
zvokih zabavnega ansambla se je pri 
gasilskem domu v Komendi nato 
razvilo rajanje. 



Gaudeamus in dolgolasci 
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Ponovno so se zbrali. Letošnji maturanti s svojimi profesorji. Tako kot vsako leto konec maja, pred 
šolskim vhodom. Še zadnjič so se prišli poslovit od vseh, ki so jih želeli videti, poslušat in sočustvovat 
z njimi. Poslavljali so se od vseh in vsakogar, predvsem pa od skrbi, ki so jih vezale na gimnazijo, 
kamniško gimnazijo, ki je v jubilejnem letu, ob 25-letnici obstoja dobila ime po rojaku, pesniku in 
generalu Rudolfu Maistru-Vojanovu. 

DEVETNAJSTI GAUDEA 4 

Devetnajstič smo v Kamniku slišali tisto znano študentsko pesem Gaudeamus igitur,.pesem, ki 
naznani, da je mesto in da smo si, hočeš nočeš, sprejeli medse spet nekaj novih zrelostnikov, tistih, ki 
so vsi željni svobode, sproščenega življenja, pravijo, da so zreli, a vendar potrebni še številnih naukov 
in vzgoje starejših. 

Dirigent je pred zborom nekajkrat zamahnil po zraku, s pravim smislom za petje in glasbo, po zraku 
zakrilil z rokami tudi takrat, ko so pred njim v zboru dekleta v črno belih oblačilih in fantje v frakih 
in cilindrih izdavljali iz sebe težke latinske izraze, besede zrelosti, veselja, pesem slovesa in njihovega 
jutri. 

Pesmi je zmanjkalo, dirigent se je utrudil, odmahal je. In nato je bila na vrsti kronika, tradicionalna, 
tako kot vsako leto. Ne sme je manjkati, saj je to eden najpomembnejših dogodkov slovesa. Naj bo 
dobra, slaba, poprečna, nadpoprečna, cenzurirana ali tudi ne, prebrati jo je treba. 

Če je bila letošnja dobra, morda slaba, o tem bi težko sodili. Bila pe je „strogo" cenzurirana. Vsaj 
tako so trdih nekateri dijaki - maturanti. Nisem uspel izvedeti ali je stroga roka cenzorjev črtala iz nje 
posamezne stavke ah odstavke, res pa je, da je morala biti na vpogled profesorskemu zboru že nekaj 
dni pred zaključno ceremonijo. Pa tudi sicer so profesorji že prej opozarjali, naj bodo le oni bolj malo 
omenjeni, naj raje obravnavajo sebe, življenje, dogodke, njihov svet. 

m mi 

GAUDEAMUS IGITUR: Še posnetek za spomin ob slovesu 
• 

Prav zaradi tega je letošnja kronika izzvenela v ,,brezpametnem" besedičenju, v slogu, ki ga v 
dosedanjih kronikah nismo bili vajeni. 

Občutek imam, da najbrž nihče od gostov, ki so si ogledali zaključno slovesnost ni dodobra vedel, 
kako je tejnu ali onemu na športnem dnevu padla z noge dilca, ali pa kako lepo vreme so imeli na 
šolskem izletu. Manjkalo je bodic, tistih ostrih, ki seveda ne bi letele le na profesorje, temveč tudi na 
dijake in nihovo štiriletno življenje in delo. Vse preveč so bili romantični, brez ostrin komentarjev o 
prizadevanjih profesorjev razneženi, boječi. 

Kljub temu jim moramo tudi to odpustiti. Saj smo jim vendar že štiri leta odpuščali njihove grehe in 
napake. 

KLJUČ PA MORA BITI. . . 
Za njimi so nastopili tretješolci. Njihovi nasledniki, ki so želeli dobiti ključ, s katerim bodo lahko 

jeseni odklenili vrata četrtega razreda in obenem vrata „zrelosti", vsevednosti in visokosti. Prebrali so 
jim odpustnico, spregovorili so o vseh napakah svojih predhodnikov, o vsem, kar so jih uspeli naučiti. 

Potem je nekaj časa trajalo, da so se zedinili, koliko bo veljal ključ, letos po devalvaciji, po vseh teh 
gospodarskih ukrepih. Končno so prišli skupaj in zelenci - tretješolci so jim morali za lesen ključ z 
napisi vseh generacij in rdečo blazinico odšteti kar čedno vsotico. 

No, in potem ni manjkalo fotografiranja. Vsak je hotel še zadnji spomin izpred gimnazijskih vrat. 
Najprej vsi s profesorji, oni s sošolko, sošolka s sošolcem, fantič s cilindrom in s svojim dekletom ali 
novopečena maturantka s svojim zaročencem. Kakorkoli že, tudi to je minilo. 

POGREB BREZ KRSTE 
Številni Kamničani so opoldne še enkrat pozdravili svoje zrelostnike, ki so se v ,.žalnem sprevodu" 

pomikali skozi mesto. Nekateri so pokazali, da imajo tudi avto, da so napredni in ga niti v tem času 
niso hoteli zapustiti. Peljali so se na čelu sprevoda. Sicer pa smo zaman metali oči za krsto, kije žal 
letos ni bilo. V rokah je bilo videti le nekaj simbolov: enic, petič . . . 

Gaudeamus so prvjč letos zapeli generalu Maistru in nato še na Titovem trgu. 
Še isti večer pa so ga zapeli vsem gostom na maturantskem plesu, ki so ga pripravili v Domžalah. 
Prav s plesom so zaključili z vsemi slovesnostmi pred zadnjim korakom - pred maturo. 
Skrbi pred njo najbrž ni manjkalo, poleg vseh pa so si mnogi belili glave tudi z vprašanjem, ali naj se 

pred tem odločilnim korakom ostrižejo ali ne. Fantje namreč. To bo najbrž kar držalo, saj je bilo po 
mestu večkrat slišati: končno smo tudi v KanMku dočakali prve maturante - dolgolasce. 

Pa brez zamere. 
Tekst in foto: 

TONE SMOLNIKAR 

I 

M A T U R A N T S K I P L E S — T O K R A T V D O M Ž A L A H 

V Kamniku nimamo prostora za večje plesne prireditve razen v veliki 
dvorani doma, kjer pa morajo odstraniti stole. To je zamudno in precej 
drago delo, ki ga uprava kina nerada izvrši, saj so stoli čedalje bolj majavi. 
Zato so maturanti organizirali svoj letošnji ples v domžalski hali. Prire
ditev je bila lepa, dostojna in dobro obiskana, organizatorji pa sb želi pri
znanje. Poglejmo samo, kaj pravijo o prireditvi Domžalčani! Tov. Andrej 
Zaje je zapisal v »Občinskem poročevalcu- med drugim tudi tole: Z iz
rednim veseljem in odkritim navdušenjem izrekam pohvalo organizator
jem zadnjega plesa, to je maturantom kamniške gimnazije. Prireditev je 
bila lepa, svečana. Tako lepa, da ne pomnim. Mladi kamniški maturanti so 
znali privabiti medse številne profesorje, starše, predstavnike družbeno
političnih organizacij. Ansambel UNIONI je ustvaril razpoloženje za stare 
in mlade. Vse se je vrtelo, se smejalo, ne da bi bila polita ena sama kaplja 
pijače ali razbita steklenica. Kultura in red, obenem pa sproščenost, so 
bil i vseskozi prisotni, čeprav je težko zadeti obliko, kjer se vsi, mladi in 
stari, dobro počut i jo . . . - r •'"*' 

Tudi v naših šolah 
petdnevni delovni teden 

Odborniki občinske skupščine so na zadnji seji dali soglasje k uvedbi petdnevnega delovnega tedna na 
vseh šolah v naši občini. Šole so namreč razpisale posebno anketo, v kateri so starši odgovarjali, ali so za 
prosto soboto ali ne. Starši so pokazali veliko zanimanje za ta predlog. Na gimnaziji se je 70 odstotkov 
staršev odločilo za skrajšani delovni teden, v osnovni šoli Frana Albrehta 78 odstotkov,v šoli Toma Brejca 
75 odstotkov, v Stranjah 80 odstotkov. Le starši otrok z območja osnovne šole Komenda-Moste se niso 
ogreli za skrajšani delovni teden svojih otrok. Za predlog je glasovalo le 27 odstotkov staršev. 

Prihodnje šolsko leto se bo torej na vseh šolah v naši občini začelo že 1. septembra letos, zimske 
počitnice bodo nekoliko krajše kot doslej, pouk pa bo trajal do 30. junija. 

KOMISIJA ZA ŠTIPENDIJE 

SKUPŠČINE OBČINE KAMNIK 

r a z p i s u j e na podlagfVsakona o štipendijah in pogojih za izobraževanje (Ur. list 
SRS, št. 26/67) in pravilnika o štipendijah skupščine občine Kamnik, za šolsko leto 
1971 72 naslednje štipendije: 

Vrsta šole Števi lo š t ipendi j 

— PRAVNA F A K U L T E T A 
— EKONOMSKA F A K U L T E T A 
— VIŠJA UPRAVNA SOLA 
— F A K U L T E T A ZA NARAVOSLOVJE IN 

TEHNOLOGIJO — M A T E M A T I K A IN FIZIKA 
— SREDNJA GLASBENA SOLA 
— SREDNJA VZGOJITELJSKA SOLA 
— SOLA ZA OTROŠKE N E G O V A L K E 
— GIMNAZIJA 
— NA DVOLETNIH KMETIJSKIH ŠOLAH 

1 
1 
1 

3 
2 
1 
2 
2 

več Štipendij 

POSEBNI POGOJI: 
Prednost pri dodelitvi štipendije imajo občani občine Kamnik, ki dosegajo najboljše 
študijske uspehe in kažejo nadarjenost za nadaljnji študij, živijo pa v slabih mate
rialnih razmerah in j im je zaradi tega nadaljnji študij otežkočen ali onemogočen. 
Pogoje bo komisija ugotovila na podlagi testiranja in drugih dokazil. 
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Splošno gradbeno podjetje »GRADITELJ« — Kamnik 

ima v svojem programu izobraževanja za leto 1971/72 predvidena učna mesta za: 

10 VAJENCEV ZIDARSKE STROKE 
10 VAJENCEV TESARSKE STROKE 
1 OBRATNEGA E L E K T R I K A RJA 
2 KLJUČAVNIČARJA 
2 ZELEZOKRIVCA 

Učna doba traja tri leta. Kandidati morajo imeti uspešno končan 8. razred osnovne 
šole in morajo biti zdravstveno sposobni za opravljanje poklica. 
Podjetje sklepa s starši učencev medsebojne učne pogodbe do 30. avgusta 1971, na 
podlagi česar se s 1. septembrom 1971 vpišejo v, vajeniško šolo Ivana Kavčiča, 
Titova 98, Ljubljana. — Kandidatom za vajence v domači oskrbi nudi podjetje 
nagrado, in sicer: 

I. leto učenja 480 din mesečno 
II. leto učenja 480—560 din mesečno 

III. leto učenja 560—650 din mesečno 
ter pravico do toplega obroka za vsak delovni dan 

Kandidate za vajence lahko sprejme podjetje v oskrbo v samski dom v Kamniku ter 
krije stroške stanovanja in hrane v predvideni višini 510 din mesečno (dnevno zajtrk 
2,00 din, kosilo 6,00 din, večerja 4,00 din, topla malica 3,40 din, stanovanje 1,60 din). 
Kandidatom za vajence v oskrbi podjetja nudi podjetje nagrado, in sicer za: 

I. leto učenja 300.— din mesečno 
II. leto učenja 300.— do 350.— din mesečno 

III. leto učenja 350.— do 400.— din mesečno 

Vajenci imajo vsako učno leto pravico do delovne obleke in delovnih čevljev v vred
nosti 250.— din, do 21 dni letnega dopusta ter do delovnega orodja v dobi učenja. 
Vajenci imajo vsako učno leto za obiskovanje vajeniške šole v Ljubljani pravico do 
plačila učnih pripomočkov letno v enkratni višini od 80.— do 100.— din ter pravico 
do plačila mesečne avtobusne vozovnice na relaciji Kamnik—Ljubljana v višini 
67,00 din mesečno. 

******************************************** 
r******************************************************************* 

SGP »GRADITELJ« — Kamnik, Maistrova 7 

r a z p i s u j e za šolsko leto 1971/72 

— eno štipendijo za študij ha tehniški šoli za strojno stroko 
v Ljubljani 

— eno štipendijo za študij na Ekonomski srednji šoli v Ljubljani 

Prednost imajo študenti višjih letnikov. 
Prošnje, ki naj vsebujejo podatke o dosedanjem študiju s prilogami, sprejema splošna 
služba podjetja do 30. julija 1971. 

I - * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * 

i 
i 
t 
i 
t 
i 
I 
i 
i 
t 
t 
i 
* 
* 
* 
* 

* 
4 
4 

. 4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 

*4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
4 
pv 

KAMNIŠKA MLADINSKA GODBA: na letošnjem zaključnem koncertu Glasbene šole je poseWfcAf 

pozornost zbudil nastop 30-članske mladinske godbe, ki nastaja v okviru Glasbene šole pod strok0. 
rum vodstvom dirigenta podpolkovnika Pavla Brzulje iz Ljubljane. Čeprav vadijo šele dva meseca, j £i 
mladi godbeniki pokazali solidno znanje. 



K a m n i š k a k r o n i k a Občni zbor Nogometnega kluba Kamnik 
MAJ 1971 

POROKE: 
Arbajter Maks iz Črne, delavec, star 22 let, in Zlatnar 

Vera iz Godiča, delavka, stara 17 let; Bizjak Gvido iz 
Ljubljane, strojni tehnik, star 20 let, in Kores Ljudmila iz 
Ljubljane, ekonomistka, stara 30 let; Blažinčič Ivan z 
Duplice, delavec, star 32 let, in Marčen Ana iz Šmarce, 
delavka, stara 25 let; Gorjup Roman iz Šmarce, radio-
tehnik, star 31 let, in Mlečnik Marija iz Avstrije, usluž
benka, stara 28 let; Hribar Franc iz Praproč, kmet, star 
27 let, in Mali Jožica iz Okroga, delavka, stara 20 let; 
Hočevar Janez z Vrhpolja, delavec, star 22 let, in Matjaž 
Bernarda iz Tiroseka, delavka, stara 19 let; Jeras Vladimir 
iz Mekinj, usnjarski tehnik, star 25 let, in Krivorotov Ma
rinka z Duplice, krojačica, stara 19 let; Kerševan Mario iz 
Izole, uslužbenec, star 40 let, in Jakun Alojzija iz Kranja, 
delavka, stara 34 let; Nose jožef z Vrhpolja, delavec, star 
28 let, in Baša Marija z Vrhpolja, delavka, stara 28 let; 
Palma Bojan iz Kamnika, delavec, star 21 let, in Javornik 
Marija z Duplice, točajka, stara 17 let; Perčič Andrej iz 
Kamnika, tapetnik, star 24 let, in Šurk Antonija iz Kam
nika, tkalka, stara 25 let; Perko Viljem iz Tržiča, šofer, 
star 22 let, in Erjavšek Marija iz TRžča, uslužbenka, stara 
22 let; Pibernik Peter iz Kamnika, uslužbenec, star 46 let, 
in Petefrlin Ana iz Kamnika, uslužbenka, stara 32 let; Polj
šak Feliks iz Izole, radiomehanik, star 30 let, in Pibernik 
Majda iz Suhadol, frizerka, stara 22 let; Roje Franc z 
Duplice, strojni tehnik, star 24 let, in Kenda Vida iz 
Domžal, delavka, stara 20 let; Sedeljšak Alojzij iz 
Šmartna, šofer, star 25 let, in Žagar Katarina iz Pod-
volovljeka, delavka, stara 20 let; Sedeljšak Jožef iz 
Šmartna, delavec, star 27 let, in Pavlic Marija iz Sidola, 
delavka, stara 24 let; Šuštar Maks iz Markovega, delavec, 
star 27 let, in Urankar Jožefa iz Markovega, ekonomistka, 
stara 25 let; Urankar Stanislav iz Markovega, ključav
ničar, star 22 let, in Anica Dolinšek iz Studencev, de
lavka, stara 18 let; Vinšek Franc iz Tunjic, delavec, star 
22 let, in Matjan Frančiška iz Raven v Tuhinju, delavka, 
stara 19 let; Vozlič Zdenko iz Dolenje vasi, inženir, star 
25 let, in Dolinar Veronika iz Ljubljane, uslužbenka, 
stara 38 let; Vrankar Martin iz Sidola, kmet, star 36 let, 
in Močnik Marija z Ambroža pod Krvavcem, delavka, 
stara 20 let. 

S M R T I : 

Belcijan Mihael iz Suhadol, kmet, star 63 let; Hribar 
Leopold z Malega Hriba, invalidski.upokojenec, star 77 
let; Hribar Leopold iz Zg. Tuhinja, kmet, star 65 let; 
Ipavec Cecilija iz Most, upokojenka, stara 64 let; Jenko 
Marija iz Potoka pri Komendi, preužitkarica, stara 86 let; 
Komatar Franc iz Mekinj, kmet, star 76 let; Lipovšek 
Alojzija iz Špitaliča, gospodinja, stara 67 let; Spruk Anto
nija iz Rožična, preužitkarica, stara 83 let; Urh Anton iz 
Kališ, delavec, star 48 let; Urh Franc z Gozda, posestnik, 
star 76 let; Uran Cecilija iz Motnika, upokojenka, stara 
72 let. 

J U N I J 1971 

P O R O K E : 

Klemen Ivan iz Kamnika, mizarski pomočnik, star 24 
let in Kavčič Jelka iz Most, delavka, stara 24 let; Kregar 
Milan iz Stolnika, delavec, star 24 let in Letnar Marijana 
iz Mekinj, tkalka, stara 22 let; Omerzu Franc iz Kamnika, 
avtomehanik, star 20 let in Krajnc Ivana iz Kamnika, 
delavka, stara 20 let; Spruk Viktor iz Gozda, električar, 
star 29 let in Spruk Ivana iz Gozda, delavka, stara 25 let; 
Starovasnik Miha iz Podstudenca, delavec, star 29 let in 
Sveržina Anica iz Brezij nad Kamnikom, delavka, stara 17 
let; Vrhovnik Srečko iz Kamnika, klepar, star 19 let in 
Rihar Cvetka iz Gore pri Komendi, delavka, stara 19 let; 
Stražar Janez iz Zlatega polja, star 36 let, in Matjan 
Marija iz Šmartna, gospodinja, stara 29 let; Zore Vincenc 
iz Most, mizar, star 21 let, in Farčnik Mira iz Most, 
delavka, stara 17 let. 

S M R T I : 
Cerar Fortunat iz Mekinj, osebni upokojenec, star 76 

let; Golob Marija iz Godiča, gospodinja, stara 73 let; 
Jeran Helena iz Šmarce, gospodinjska pomočnica, stara 
36 let; Koncilja Marija iz Mekinj, gospodinja, stara 79 let; 
Lah Miha iz Podgorja, študent, star 20 let; Lipovšek 
Jakob iz Špitaliča, kmet, star 61 let; Molek Marija iz 
Velikega Hriba, gospodinja, stara 79 let; Pire Franc iz 
Podgorja, osebni upokojenec, star 78 let; Pirš Jakob iz 
Podgorja, osebni upokojenec, star 68 let; Pogačar Bogo
mir iz Kamnika, čevljarski mojster, star 47 let; Tonin 
Luka iz Potoka v Črni, osebni upokojenec, star 64 let; 
Vrhovnik Anton iz Tunjiške Mlake, kmet, star 77 let; 
Zore Elizabeta iz Šmartna v Tuhinju, preužitkarica, stara 
80 let. 

Na rednem občnem zboru 
nogometašev NK Kamnika, ki 
se gaje udeležilo 58 članov klu
ba in kot gostje predstavniki 
ObZTK, SZDL in ObSS, so pre
gledali svoje delo v preteklih 
dveh sezonah. Poročila predsed
nika Vavpetiča, tajnika Zemlje-
na in tehničnega referenta Fi-
šerja so realno prikazala delo 
kluba, uspehe in neuspehe no
gometašev. Breme vsega klub
skega dela je opravljala peščica 
prizadevnih funkcionarjev, ki so 
se srečevali z vrsto problemov. 
Klub je bil tik pred razpadom 
in le s pomočjo občinske zveze 
za telesno kulturo, ki je porav
nala dolgove preteklih let, je 
novi odbor lahko pričel z de
lom, ki so mu ga omogočala 
razpoložljiva sredstva. V klubu 
je delovalo pionirsko, mladin
sko in člansko moštvo. Usta
novljeno pa je bilo tudi re
kreacijsko moštvo starih nogo
metašev. Pionirji so pod vod
stvom trenerja Kuretiča dosegli 
s 3. mestom v ligi lep uspeh. 

Žal je moštvo po odhodu tre
nerja nazadovalo in je v letošnji 
sezoni precej slabše. Enaka 
usoda je doletela mladince, ki 
jih je vodil Fišer in so v pretekli 
sezoni dosegli 4. mesto brez po
raza, letos pa so v zadnjem delu 
lestvice. Člani so osvojili 6. 
mesto. Sposobnost ekipe je 
večja, vendar pa večina igralcev 
ne trenira in je nedisciplinirana. 
Zelo aktivni so bili starejši no
gometaši. Gostovali so tudi v 
Zahodni Nemčiji, kjer sobili 
gostje nogometašev Gladbecka. 
Vse lepo in prav, vendar pa so 
za to obliko rekreacije bila po
rabljena prevelika sredstva. Klu
bu bi bilo v večjo korist, če bi 
ta denar vložil v strokovno 
vzgojo mladih nogometašev. 

Prav to bo prva naloga no
vega odbora, saj bodo z dogra
ditvijo stadiona in sanitarij za
gotovljeni boljši pogoji za raz
voj nogometa v Kamniku. 

Po živahni razpravi je občni 
zbor sprejel sklepe, ki jih bo po

skušal uresničiti novi odbor. V 
njih so zahteve po okrepitvi 
strokovnega dela, predvsem s* 
pionirji in mladinci, dalje nujna 
dela pri ureditvi garderob na 
Stadionu, ki še vedno ne služijo 
svojemu namenu, nujno pa je 
treba tudi rešiti vprašanje 
vzdrževanja stadiona, sicer 
bodo vsa vložena sredstva pro
padla. Nogometaši so tudi kriti
zirali sklep kamniških odbor
nikov, da so izčrpana vsa sred
stva za dograditev stadiona. Če 
so se pred leti odločili za grad
njo, bi jo bilo potrebno izpeljati 
do konca, povsem neodgovrno 
pa je, da ni bilo že takrat rešeno 
vprašanje vzdrževanja. 

Dejavnost kluba bo tudi v 
bodoče usmerjena k večjemu 
razmahu rekreacije in bo v ta 
namen tudi letos ustanovljena 
občinska sindikalna liga. 

Na predlog nadzornega odbo
ra je občni zbor dal razrešnico 
in priznanje staremu odboru. 
Nogometna zveza Jugoslavije je 

ob 50-letnici slovenskega nogo
meta podelila klubu spominsko 
plaketo v znak priznanja za 
uspešno delo pri razvoju nogo
meta. 

Najprizadevnejšim članom so 
podelili spominske knjige o 
50-letnici nogometa v Sloveniji. 
Priznanja so prejeli: Franjo 
Vogrinc kot najbolj prizadeven 
športni delavec v klubu ter naj
bolj disciplinirani in vestni no
gometaši Slapničar med člani, 
Zabavnik med mladinci, Poljan-
ček med pionirji in Božo Urh 
med veterni. 

Občni zbor je sprejel tudi 
svoj statut, v katerem je NK do
ločen status amaterske organi
zacije. 

Nato je izvolil 16-članski 
upravni in nadzorni odbor, ki 
ga bo v prihodnje kot predsed
nik vodil Jože Kerin, tajnik pa 
bo Lado Podbevšek. 

Želja vseh je bila, da bi novi 
odbor še uspešneje razvijal no
gomet v Kamniku ter da bi gle
dali v bodoče kvalitetnejše igre. 

Na podlagi 1. člena odloka o prenosu zadev v pristojnosti svetov in upravnih organov skupščine občine Kamnik (Uradni vestnik 
Gorenjske št. 18-175/70) in 2. člena odloka o organizaciji in delovnem področju svetov in upravnih organov skupščine občine 
Kamnik (Uradni vestnik Gorenjske št. 18-137/70) je svet za komunalne, gradbene in stanovanjske zadeve skupščine občine 
Kamnik na 16. seji dne 25. junija 1971 sprejel 

Sklep o soglasju o cenah 
komunalnih storitev 

Komunalnemu podjetju Kamnik se daje soglasje k naslednjim 
eenam: 

, za vodarino: 
a) delovne organizacije 
b) gospodinjstva 

, za kanalščino: (zakub. m porabljene vode) 
a) delovne organizacije (obrtne delavnice, trgovine itd.) 
b) gospodinjstva 

, za odvoz smeti: 
a) delovne organizacije (obrt, trgovina, itd.) 

od kub. m tlorisne površine 
b) delovne organizacije od kub. m manipulativnih 

prostorov 
a) gospodinjstva (4-kratni odvoz mesečno) 

za kub. m 
1,50 din 
1,00 din 

0,40 din 
0,30 din 

0,20 diit' 

0,05 din 
5,00 din 

II. 
Cene vode, kanalščine in odvoza smeti veljajo od 1. julija 1971 

dalje. 

III. 
Z dnem uveljavitve tega sklepa prenehajo veljati: 
- določila točke I / l (za odvoz smeti) sklepa o soglasju k sklepu 

Komunalnega podjetja Kamnik z dne 22. februarja 1966 o določitvi 
cen za komunalne storitve (Uradni vestnik občine Kamnik št. 
3-8/66); 

- sklep o soglasju k sklepu Komunalnega podjetja Kmanik z dne 
30. oktobra 1967 o določitvi cene za vodo in kanalščino (Uradni 
vestnik občine Kamnik št. 1-2/68). 

Predsednik sveta: ing. ZVONE LEMIČ 

K A M N I Š K I S T R E L C I V S A K O L E T O P O Č A S T I J O O B Č I N S K I 
P R A Z N I K Z O R G A N I Z A C I J O S T R E L S K E G A P R V E N S T V A 
S L O V E N S K I H M E S T 

VESTI O KAMNIŠKEM STRELSKEM 
ŠPORTU 

Ob proslavah v počastitev 30. obletnice osvoboditve so bil'"* organizirana 
sirom po Sloveniji tudi številna strelska tekmovanja. 

Eno največjih tekmovanj je bilo organizirano v Ljubljani in sicer z vojaško 
puško na 200 m v hitrem streljanju v času 1 minuta - 5 strelov. Vabilu so se 
odzvali tudi naši strelci, med katerimi je tov. IVAN PODGORNIK, stalni 
član ekipe mesta Kamnik, ki je osvojil prvo mesto in s tem dragocen kristalni 
„POKAL OSVOBODITVE" ter lepo praktično darilo. K temu velikemu 
uspehu tovarišu Podgorniku lahko samo iskreno čestitamo. 

Dne 6. junija pa je strelska ekipa mesta Kamnik v sestavu tov. Petra 
Bertonclja, Boža Dermanoviča, Ivana Rihtarja in Ivana Podgornika osvojila 
prvo mesto na tekmovanju v počastitev 30. obletnice osvoboditve in občin
skega praznika mesta Trbovlje. 

Dne 13. junija je sodelovala strelska ekipa SD „Stol" Kamnik na tradicio
nalnem strelskem tekmovanju z MK puško v počastitev narodnega heroja 
Alojza Hohkravta in osvojila ekipno drugo mesto. Med posamezniki pa je 
najboljši uspeh dosegel tov. Peter Bertoncelj in sicer z rezultatom 255 
krogov. 

20. junija je strelska ekipa mesta Kamnik nastopila na tradicionalnem 
strelskem tekmovanju slovenskih mest „B" skupine v Postojni in v kon
kurenci 4 ekip dosegla III. mesto. 

Na letošnjem republiškem prvenstvu z MK puško pa velja omeniti osvo
jeno II. mesto Kamnika v ekipnem sestavu. 

Za letošnji občinski praznik bodo strelci organizirali tekmovanje med
mestnih ekip 25. julija s pričetkom ob 9. u r l JANEZ TAJČ 

» Z A R J A « 
Obrtno in mon tažno podjetje 
KAMNIK, MEKINJE, Molkova pot 5 

O B J A V L J A 
prosti delovni mesti za 

1. P E R S O N A L N E G A R E F E R E N T A 
2. K N J I G O V O D J O OSEBNIH D O H O D K O V 

Pogoji: 
odslužen vojaški rok 
pod 1. končana V S O D Kran j — poslovna smer, 

al i I. stopnja pravne fakultete al i višja 
upravna a l i upravna šola 

pod 2. končana ekonomska srednja šola 
Poleg tega objavlja prosta učna mesta za: 

1. STAVBNI KLJUČAVNIČAR — 4 mesta 
2. INSTALATER C E N T R A L N E K U R J A V E 

3 mesta 
3. VODOVODNI INSTALATER — 2 mesti 
4. INSTALATER KLIMATSKIH NAPRAV — 

K L E P A R — l mesto 
Pogoj za vsa navedena učna mesta je uspešno 
končana osemletka 

Pismene ponudbe z ustreznimi dokazi l i sprejema per
sonalni oddelek O M P »ZARJA« Kamnik , Mekinje, 
Molkova pot 5. 

PROGRAM IZLETOV PLANINSKEGA 
DRUŠTVA KAMNIK ZA LETO 1971 

18. JULIJ: Snežnik - Slivnica - Cerkniško jezero - Rakov Škocijan -
vožnja z osebnimi avtomobili 

17. in 18. JULIJ: Bliščeča planina - Kepa - Rožna Dolina - izlet združen 
z izletom P. D. Ljubljana-matica. 

30., 31. JULIJ in 1. AVGUST: Vršič - Prisojnik - Razor - Kriški podi -
Stenar, Vrata, vožnja z rednim avtobusom. 

21. in 22. AVGUST: Tamar - Jalovec - vožnja z rednim avtobusom. 

11. in 12. SEPTEMBER: Krnica - Spik - vožnja z rednim avtobusom. 

26. SEPTEMBER: Ratitovec - vožnja z osebnimi avtomobili. 

9. in 10. OKTOBER: Robrek - Begunjščica - vožnja z rednim avtobusom. 

Društvo vabi vse svoje člane in prijatelje planin, da se izletov potno-
številno udeleže. 

Podrobni program izletov se dobi pred izletom v društveni pisarni v Tom
šičevi ulici št. L , kjer sprejemajo tudi prijave za izlete. 

Istočasno vabimo vse člane društva, da poravnajo svojo članarino za leto 
1971, v pisarni društva, ter vabimo v svoje vrste vse ljubitelje planin. Pisarna 
društva uraduje vsak dan od 9. do 12. ure in od 14. do 17. ure, razen ob 
sobotah. 

Propagandni odsek 
Planinskega društva Kamnik 

! 
ŠAH 

• KAMNIK - Na rednem junijskem brzotumirju v Kamniku je sode
lovalo 18 igralcev iz Kamnika, Duplice, Podgorja, Mengša in Godiča. 
Zmagal je Mirko Troha s 15 točkami pred Gjorgjem Vuksanovičem 
14 1/2, sledijo pa 3. - 4. Boris Štrajhar in Boris Bavčar 13, 5. - 6. 
Lojze Jagodic in Zdravko Suhadolc 13, 7. Franc Humar 11 1/2 itd. 
Prihodnji brzoturnir bo spet ob praznovanju dneva borca, 5. julija. V 
počastitev občinskega praznika ob 30-letnici vstaje pa bo 19. julija 
odprt brzoturnir v prostorih šahovske sekcije ..Solidarnosti" nad 
kavarno. 



OB KRAJEVNEM PRAZNIKU V KAMNIŠKI BISTRICI 

SKROMEN SPOMENIK V GOZDU OB PEROVSKI BRVI IMA V 
KAMEN ZAPISANO SPOROČILO, DA STA NA TEM MESTU V 
NOČI OD 27. NA 28. JULIJ 1941 ZADETA OD OKUPATORJE
VIH STRELOV OMAHNILA V SMRT HRABRA sKOJEVCA 
ANTON MIKLAVČIČ IN DOMINIK MLAKAR. BILA STA PRVI 
ŽRTVI OBOROŽENEGA UPORA V SLOVENIJI. V SPOMIN NA 
TA DAN PRAZNUJETA KAMNIŠKA IN DOMŽALSKA OBČINA 
VSAKO LETO SVOJ OBČINSKI PRAZNIK. 

Smučarji se pripravljajo 
na novo sezono 

Letošnjo sezono začenjajo kamniški smučarji že sredi poletja. 
Področni zbor učiteljev in trenerjev smučanja je pripravil podroben 
načrt priprav, pred pričetkom priprav pa je organiziral strokoven 
seminar na snegu, k i ga je vodil trener mladinske državne reprezen
tance prof. Janez Smitek. Seminarje lepo uspel, saj so se trenerji in 
učitelji seznanili z novostmi tekmovalne tehnike. Seminarja so se 
udeležili tudi predstavniki Domžal in Mengša, k i uspešno sodelujejo s 
kamniškimi smučarji. Tako sodelovanje bi morali razširiti tudi na 
ostale športne organizcijc, saj primer smučarjev kaže, da je s skup
nimi močmi mnogo laže vzgajati in organizirati strokovni kader. 
Tako bodo kamniški smučarji - tekmovalci pričeli s kondicijskimi 
pripravami 7. juhja ob 18. uri na Velikih Poljanah. Treningi bodo 
dvakrat tedensko v sredo in petek. Treninge tekačev bo vodil Lanišek 
Peter, alpske tekmovalce pa trenerji in vaditelji pod vodstvom Mari
jana Steleta. Najbolj prizadevni na treningih pa bodo odšli dvakrat na 
trening na snegu, ki bo na plazu pod Prisojnikom. Za vse smučarje-
tekmovalce je udeležba obvezna, saj bodo smeli v prihodnji sezoni 
nastopati na tekmovanjih le tisti, k i bodo prizadevno vadili tudi 
poleti. * - s m -

S T O L 

USPEH KAMNIŠKIH PIONIRJEV 
STRELCEV V LJUBLJANI 

V nedeljo, 4. julija, so kamniški pionirji strelci na republiškem 
prvenstvu z malokalibrsko puško v Ljubljani dosegli lep uspeh. 
Alenka Reisler je z 235 krogi od 300 možnih v trostavu dosegla prvo 
mesto. Celotna ekipa Kamnika pa se je uvrstila na osmo mesto. 

PARTIZANSKO SREČANJE NA OKROGLEM 
Jutranje megle še niso odkrile 
vrhov in pobočij Kamniškega 
vrha, ko so se v dolini Bistričice 
to junijsko nedeljo že*r-začeli 
zbirati nekdanji borci in mladi 
kmečki fantje na konjih. Na 
vrtu . pri Devovcu je strumno 
stalo 20 konjenikov, ko je nji
hov komandir in vodja pohoda 
Vido raportiral Francu Hri
barju, predstavniku občinskega 
odbora Zveze združenj borcev 
NOV, da je kolona pripravljena 
za pohod na Okroglo. Po novi, 
sicer še ne povsem dokončani 
cesti, je kolona krenila proti 
znani partizanski vasici pod 
Kamniškim vrhom, ki je bila 
leta 1944 požgana, njeni prebi
valci pa izgnani. Vasica šteje le 
tri domačije, ki so danes obnov
ljene. Dvanajst njenih prebival
cev pa si skupno s krajevno 
skupnostjo prizadeva, da bi bil 
tudi ta kraj, čeprav odmaknjen, 
deležen rezultatov našega sploš
nega razvoja. 

Domačije pri Jevutu, Vorinu 
in Martincu so se ta dan praz
nično oblekle, da bi pričakale 
udeležence partizanskega sre
čanja, ki ga je krajevna skup
nost letos prvič organizirala ob 
svojem krajevnem prazniku. 

Dolga kolona konjenikov, za 
njimi pa ostali udeleženci sre
čanja, so po novi cesti kmalu 
prispeli na Okroglo. Tuje zbra
ne nekdanje borce, prebialce 
Okroglega in goste, med kate
rimi je bil tudi predsednik ob
činske skupščine Vinko Gobec, 
pozdravil Franc Svetelj, posla
nec republiške skupščine ter 
spregovoril o prizadevanjih prê  
bivalcev Okroglega, ki so v so
delovanju z ostalimi občani kra
jevne skupnosti v zadnjih letih 
dosegli precejšen napredek. 
Lani so odprli vodovod, letos 
dokončujejo novo cesto, ki bo 
prebivalce teh krajev še bolj po
vezala z dolino. V imenu Socia
listične zveze občine Kamnik je 
občanom krajevne skupnosti 
•Kamniška Bistrica, še posebej 
pa prebivalcem Okroglega, če
stital h krajevnemu prazniku. 

Organizatorji srečanja s pred
sednikom krajevne skupnosti 
Francem Kregarjem so poskr
beli za res pravo partizansko 
vzdušje. Na dvorišču pri Vorinu 
sta že od ranega jutra kuhala 
partizanski golaž Peter Erjavšek 
in Ivan Balantič. Iz dveh ,Jca-
zanov" je prihajal tako prijeten 
vonj, da kuharjema ni bilo treba 
dvakrat reči in že so bih udele
ženci s porcijami v vrsti. Čeprav 
obroki niso bili majhni, je bila 
jed tako okusna, da so nekateri, 
ki jih je pohod na Okroglo utru-

GOSTOLJUBNI VAŠČANI VASICE OKROGLO SO SPREJELI UDELEŽENCE PARTIZANSKEGA 
MITINGA Z ODPRTIMI ROKAMI: Vsem je zelo teknil partizanski golaž, zato so tudi nekdanji 
partizanski poveljniki radi stopili v vrsto. 

dil, kar ponovno stopili v vrsto. 
Kuharja sta šele na koncu iz
dala, da smo jedli srnjaka, ki ga 
je lovec prejšnji dan ustrelil v 
dolini Bistrice. Na vprašanje, 
kako sta kuhala, da je tako 
okusno, se je odrezal Peter, da 
sta dišave merila kar s pestjo. 
Ko sta ugotovila, da ima en ka-
zan nekoliko slabši okus, sta 
vsebino obeh zmešala in vse je 
bilo dobro. 

Seveda pa so prijazni in go
stoljubni prebivalci Okroglega 

poskrbeli še za druge dobrote, 
tako da nihče ni šel lačen s tega 
srečanja. 

Godec je zaigral poskočne 
viže, oglasila se je partizanska 
pesem in veselega razpoloženja 
niso motih niti črni oblaki, ki 
so se proti poldnevu začeli zbi
rati nad Kamniškim vrhom. 

Krajevni skupnosti Kamniška 
Bistrica gre vse priznanje, da je 
letos s tako originalno prire

ditvijo popestrila praznovanje 
krajevnega praznika. Vsi udele 
ženci so bih mnenja, da bi ka 
zalo to partizansko srečanje na 
Okroglem organizirati vsako 
leto in tako na mlajši rod pre 
našati svetle tradicije naše revo
lucije. Mladi so že pri organiza 
ciji tega prvega srečanja poka 
zali, da so pripravljeni sodekr 
vati in se bodo prihodnje lete 
prav gotovo v to prireditev 
vključili tudi drugi občani. 

VESELO JE BILO SREČANJE NA PARTIZANSKEM MITINGU NA OKROGLEM 

AKTIVNOST KAMNIŠKE ORGANIZACIJ 
SOCIALISTIČNE ZVEZE 

E 

V mesecu aprilu je bil izvoljen nov odbor mestne organizacije SZDL. Za predsednika je bil izvoljen tov. Ambrožid^» 
Gordan, za rajnika pa Cvetko ing. Ferdo. 

Za prvo nalogo si je odbor postavil pregled članstva v organizaciji in pobiranje članarine. S pomočjo volilnih d n 

imenikov letošnjega referenduma so bili izpisani seznami vseh volivcev mesta Kamnika. Tako imajo poverjeniki 
podatke vseh občanov. Ločeno po volivnih enotah jih obiskujejo in pobirajo zaostalo članarino lanskega leta in,-
tekočo za leto 1971. Precejšnje število občanov v preteklem obdobju namreč ni bilo zajeto v sezname članstva ti, *tll 
organizacije, zato je bil takšen način sestavljanja seznamov opravičen. Ob obisku posameznih gospodinjstev bodd l 
tako poverjeniki lahko ugotovili, kateri člani v seznamu so pripravljeni ostati v članstvu SZDL in s tem tfcdi plačevati ob 
članarino. '' p j a 

Predvidevamo, da bomo uspeli doseči 70 % vpis vseh volilnih upravičencev in v tem primeru bi dosegli okoli 370C j o s 

članov. Letna članarina znaša 2,5 din. 
Kot je že bilo objavljeno vobČanu, bo v bodoče prejemalo ta časopis vsako gospodinjstvo na dom brezplačno. J j 

Tudi to nalogo razdeljevanja je prevzel odbor. Omeniti moramo, da ta razdelitev do sedaj še ni bila popolna zaradi J e 

nezadostne organiziranosti pri razdeljevanju in nezadostne naklade časopisa. Vendar moramo omeniti, da tistinjPrv 
občanom, ki ne bodo poravnali članarine Kamniškega občana žal ne bomo mogli dostavljati. nje 

Druga in pomembna akcija je evidentiranje ostarelih in pomoči potrebnih občanov. To bodo izvajali člani Odbori 
in poverjeniki po gospodmjstvih. Odbor želi, da bi vse potrebne podatke zbirali vsaj do septembra in jih posredoval 
občinski konferenci Zato naprošamo občane, da nam v tem pomagajo s podatki, ki se zahtevajo v popisnici. Jo ; 

Ker je nekaj zadnjih let Kamnik izredno hitro napredoval in tako dobil večje število novih ulic, ki so občanom 
neznane, smo se odločili, da naša organizacija izda prikladen plan mesta velikosti žepnega formata. Poleg ulic, cest iS P°t 
poti bo plan vseboval pregled najpomembnejših ustanov in podjetij in abecedni seznam ulic. Izdajo iz tiska pričajske 
kujemo že v juliju. Ker bo prodajna cena primerna, pričakujemo, da ga bodo občani radi kupi l i C. ftrio 
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IVO GRILC — SLOVENSKI 
PRVAK MED SMUČARJI 

ALPINISTI 
Že lani je alpinistični od

sek pri Planinski zvezi Slo
venije razpisal tekmovanje 
za naslov prvaka Slovenije 
med smučarji alpinisti. Za to 
tekmovanje se točkujejo tri 
spominska tekmovanja: 
Tržiški memorial pod Stor-
žičem, Štuparjev memorial 
na Kamniškem sedlu in VTK 
memorial v Tamarju. V kon
kurenci 60 tekmovalcev je 
letos ta naslov osvojil 20-let-
ni kamniški smučar in alpi
nist Ivo Griljc. Velik pokal si 
je Ivo priboril z zmagama na 
tekmovanju pod Storžičem 
in na Kamniškem sedlu ter s 

5 do 6 mestom v Tamarju. 
Prav gotovo je to eden nje
govih največjih uspehov v 
smučarski karieri. 

Ivo je že vrsto let eden 
izmed najuspešnejših mladih 
kamniških smučarjev. Že 
kot pionir je dosegel lep 
uspeh s 6. mestom na repu
bliškem pionirskem prven
stvu. Tudi v mladinski kon
kurenci je skupaj s svojimi 
vrstniki Sunkarjem, Sitarjem 
in Zamikom prinesel Kam
niku vrsto lepih ekipnih 
zmag: 4. mesto v Sloveniji 
med ekipami, zmago na tro-
bojfli Domžale-Šentjur-

Celje—Kamnik, Domžale-
Mengeš-Kamnik, Kamnik-
Travnik in Slovenska Pože-
ga-Kamnik. Tudi v članski 
konkurenci je dosegel vidna 
uspeha z 9. mestom na repu
bliškem prvenstvu v smuku 
na Zelenici in 2. mestom v 
slalomu na Ulovki. 

Ivo je vsestranski šport
nik, saj poleg smučanja in 
alpinizma uspešno nastopa 
tudi v nogometu in tenisu. 
Kljub vsej tej športni aktiv
nosti je tudi vzoren študent 
prava. Našim mlajšim šport
nikom je lahko za vzor. 
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KAMNIŠKI OBČAN - Glasilo SZDL občine Kamnik — Ureja uredniški odbor - Glavni in odgovorni urednik Franc Svetelj - Tehnični urednik 
Jana Lazar - Izhaja enkrat mesečno - Uredništvo in uprava: Občinska konferenca SZDL Kamnik, Ljubljanska 1 (zdravstveni dom), telefon 
83-315 - tekoči račun 5014-8-92 - Tiska tiskarna Ljudske pravice v Ljubljani 
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